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Redactioneel

Tekst: Arie van Tol

Goed nieuws: Het voorjaar 
komt er aan en Dwars is spring-
levend! Nieuwe medewerkers 
Annette Douwes en Ellen Ros 
zijn inmiddels vertrouwde 
namen in de krant. De laatste 
aanwinsten in ons schrijversbe-
stand zijn Ank Engel en Xiarella 
Lewis. De eerste debuteert al di-
rect op pagina 4. De kernredac-
tie heeft versterking gekregen 
van Anita Boelsums, al weer 
enige tijd schrijver voor Dwars. 
Ook het team bezorgers groeit. 
Daarmee kunnen de komende 
nummers weer vlot in uw brie-
venbus belanden. Tenminste 
als u woont in Oud-Oost of  
Watergraafsmeer en geen Nee-
Nee sticker bij uw naam heeft 
staan. In het laatste geval kunt 
u nog altijd een JA Dwars- 
sticker aanvragen bij ons.*
Nieuwe medewerkers blijven 
zeer welkom.* En Vriend van 
Dwars worden kunt u ook in 
2023: Maak e 10,- of meer over 
naar NL63 ASNB 0706 8038 17 
t.n.v. A.J. van Tol, o.v.v. Vriend 
van Dwars.
Blijft u louter lezer, ook fijn. 
Veel leesplezier gewenst met 
Dwars 234!
*Mail naar dwarskrant@
gmail.com #

Column Door: Justus van Oel

Met dank aan lezeres C. Vrijdaghs voor de tip, ging ik op zoek 

naar één van de laatste plekjes ‘leeg Oost’. Ik kwam te laat. 

Op het jarenlang verwaarloosde perceeltje in de Bessemerstraat 

wordt inmiddels een houten huis gebouwd. Daar ging mijn 

onderwerp. 

Even later zag ik de dromedarissen – nee, geen kamelen, ieder 

met één enkele bult – in een strak rijtje op weg naar het Oosten. 

Geen echte natuurlijk, maar van zwart ijzer. Kunst, bedoeld om te 

worden gezien. Als u weet waar ze staan, complimenten voor uw 

oplettende blik. Die van mij valt tegen. Al honderden keren heb 

ik ze over het hoofd gezien, terwijl ze toch vrij opvallend zijn 

vastgelast aan het spoorviaduct aan het einde van de Transvaal-

kade. Ik schaamde me een beetje, ook al omdat ik zelf graag aan 

kunst doe, en voelde mij verplicht er extra lang naar te kijken. 

Okay. Drie dromedarissen. Eentje loopt dapper voorop, twee 

anderen volgen op enige afstand. Ze steken de ringvaart rondom 

de Watergraafsmeer over. Waarom dromedarissen trouwens, 

en geen kamelen? We weten het niet. Ze eten hetzelfde, doen 

hetzelfde werk, die ene bult minder heeft geen speciale be-

tekenis. Wel is het symbolisch dat ze naar het Oosten gaan, langs 

het voormalige Rhijnspoor, richting Oost-Nederland. Dus. 

‘En hoeso drie kamele?’ Er is een hint naar onze diepe band met het Oosten, denk 

ook aan de Bijbel, en meer praktisch gezien symboliseren die 

dromedarissen milieuvriendelijk vervoer. Precies wat ook treinen 

doen die over het viaduct denderen. Altijd leuk, een verhaaltje 

bedenken bij een kunstwerk. Op hetzelfde moment wordt in mij 

dan de bittere buurtbewoner wakker. Ook leuk. ‘Maar heb dat 
nou ook nut, die kunst, feitelijk? Kost allemaal wel bakken met 
geld, en je moet het ook nog iedere tien jaar schilderen. En hoeso 
dríe kamele? Met eentje maak je je punt toch ook?’ Ja, ongelogen, 

als ik iets te lang naar kunst op straat kijk, gaat in mijn hoofd 

automatisch een ouwerwetse Amsterdammer lopen schelden. 

‘Dus dan legt er op de Spaklerweg een betonnen boog, van onze 
belastingcenten, maar a) het touwtje zit niet goed b) er zit een 
rare knak in het midden en voor een paar pijlen was blijkbaar 
geen geld meer. Lekker gewerkt.’ Over kunst in de stad hoor je 

officieel een beetje heilig te doen, maar wat verheug ik op een 

typisch Amsterdamse kunst-afkraak-excursie. Alles opnemen, 

uitzenden, top-entertainment. Het is met openbare kunst net als 

met die zeldzame lege plekjes in de stad: ergens klopt iets niet. 

En dat is juíst het leuke. Vind ik dan.  # 

Reageren? Graag. Naar: justusvanoel@gmail.com. 

Meer: www.justusvanoel.nl

Oost

Column
De column van een stadsdeelbestuurder 
komt dit keer van Rick Vermin

De jeugd heeft de toekomst!
Een paar weken terug kreeg 
ik hoog bezoek op de vrij-
dagochtend. Een grote groep 
leerlingen van de 5e Montes-
sorischool in de Watergraafs-
meer kwamen op hun sloffen 
de raadszaal ingestormd. 
Dit was het begin van hun 
(voorlopige) afsluiting van het 
energieproject van de school. 
Twintig weken lang hebben ze 
van Isabella Jansen en Pau-
line Westendorp les gekregen 
over energie en besparen. Ook 
hebben ze een prachtige krant 
gemaakt over duurzaam-
heid, de ‘Mission Green’. Die 
boden ze mij aan en ik heb 
deze met veel plezier gelezen. 
In de Raadzaal merkte ik dat 
de leerlingen echt waanzin-
nig veel hebben geleerd. Ze 
hebben met Ardine Nicolaï 
gesproken over het warm-
tenet waarvoor nu de buizen 
worden gelegd in Middenmeer 
Noord. Met de architect André 
van Stigt over hoe gebouwen 
duurzamer kunnen. En ze 
hebben zelf radiatorfolie 
geplakt in de school (bespaar-
tip voor u thuis, goedkoop 
in aanschaf, makkelijk aan 
te brengen en snel terugver-
diend). Uiteindelijk is het ook 
de bedoeling dat er zonnepa-
nelen op het schoolgebouw 
komen naar aanleiding van 

dit project. Ik denk dat het 
een hele mooie manier is van 
leren en doen. 

De leerlingen kwamen bij 
ons op bezoek omdat het 
stadsdeelkantoor al heel lang 
op een warmte-koudeopslag-
systeem (WKO) is aangesloten. 
Alex F Kan, een bewoner van 
Oostpoort, wist dit en wees 
de school op onze WKO-in-
stallatie. Aan een rondleiding 
en een minicollege over het 
WKO-systeem werkten wij 
graag mee. Leuker nog, het be-

drijf dat ervoor zorgt dat mijn 
collega’s en ik er ’s zomers 
koel en ’s winters warmpjes 
bij zitten op het kantoor, ETEC, 
verzorgden het minicollege en 
de rondleiding. Twee putten 
van 120 meter diep in Oost-
poort slaan zomers warmte 
op en in de winter koude 
en afhankelijk van het weer 
zorgt het systeem ervoor dat 
de binnentemperatuur altijd 
aangenaam is. En dat nage-
noeg zonder gebruik te maken 
van fossiele brandstoffen. 
Duurzaam en goedkoop, een 

echte win-win dus. Het goede 
nieuws is, er is nog ruimte 
‘over’ voor woningen, dus en-
kele bewoners van Oostpoort 
zijn aan het kijken of zij mee 
kunnen doen met dit systeem 
en zo van het gas af kunnen.

In dezelfde week was er nog 
meer duurzaam nieuws. Het 
Koninklijk Instituut voor de 
Tropen, dat prachtige immen-
se en monumentale gebouw 
aan het Oosterpark gaat ook 
van het gas af. Ik mocht het 
startsein geven voor het boren 
van hun WKO-installatie. En 
daarmee is het KIT een mega 
inspirerend voorbeeld, als 
zo’n monumentaal en groots 
gebouw van het gas af kan, 
kan iedereen het!  

En waarom kwamen de leer-
lingen op hun sloffen vraagt 
u zich misschien nog af? 
Naast dat het natuurlijk lekker 
warm en comfortabel is 
(dan kan de kachel wellicht 
nog wat lager) wilden de 
leerlingen graag laten zien 
dat verduurzamen ’op je slof-
fen’ te doen is, makkelijker 
en fijner dan menigeen denkt. 
Fijn dat jeugd zo betrokken 
en positief is, ze hebben de 
toekomst én verdienen dat 
deze duurzaam is! #
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Tekst: Arie van Tol | Beeld: Eddy Ellert

Tekst en fotografie: Frank Schoevaart

Veranderingen, maar OLVG Oost blijft

Amsterdams Buurt Film Festival 

Hardnekkige geruchten doen al enige tijd de ronde dat er grote 
veranderingen op til zijn bij OLVG Oost. Zelfs dat sluiting van 
het ziekenhuis dreigt, behoort tot die stroom vage berichten. 
‘Dat is absoluut niet aan de orde,’ verzekert ons Roxanne  
Vernimmen namens de Raad van Bestuur van OLVG. 

In de OBA Oosterdok vond op zaterdag 4 februari het Amster-
dams Buurt Film Festival (ABFF) plaats. Deze zevende editie 
was weer een druk bezocht evenement, met vertoning van 
ruim twintig genomineerde films, afkomstig uit alle stadsdelen. 
Initiatiefnemer is filmmaker en mediatrainer Kibret Mekonnen.  

Op een winterse woensdagmiddag 
spreken Robert van Andel – met zijn 
verleden als OLVG-arts wist hij contact 
te leggen met de leiding van het zieken-
huis – en ik met Roxanne Vernimmen, 
lid van de Raad van Bestuur, en Johanna 
Jansma, manager marketing en commu-
nicatie. Het gesprek vindt plaats in een 
vergaderzaal op de bovenste verdieping 
van OLVG West.

Ontwikkelingen
Ruim zeven jaar geleden alweer zijn het 
Onze Lieve Vrouwe Gasthuis en het Sint 
Lucas Andreas Ziekenhuis gefuseerd. 
Sindsdien heeft OLVG een locatie West 
en een locatie Oost. De ingrijpende en 
jaren durende totstandkoming van de 
nieuwbouw van OLVG Oost werd in 
2003 afgerond. Van de oude gebouwen 

sneuvelde het Maria Paviljoen het laatst.
De nieuwbouw en de fusie kleurden 
de afgelopen decennia van het zieken-
huis in Oost. ‘De veranderingen die nu 
gaande zijn en de komende jaren gaan 
plaatsvinden zijn minder in het oog 
springend, maar evengoed ingrijpend,’ 
erkent Vernimmen. ‘Het zijn het soort 
organisatorische veranderingen waar 
alle ziekenhuizen in Nederland mee te 
maken hebben, mede omdat er sprake 
is van krapte op de arbeidsmarkt. Met 
name door concentraties van specia-
lismen in minder ziekenhuizen wordt 
gestreefd naar meer efficiëntie en 
daarmee naar meer betaalbare zorg.’ De 
aangekondigde sluiting van twee van de 
vier afdelingen kinderhartchirurgie in 
Nederland is het meest spraakmakende 
voorbeeld van die tendens.

Kwaliteit
Jansma: ‘De poliklinische zorg blijft 
zeker op beide plekken. Maar verder 
worden meerdere samensmeltingen van 
zorgafdelingen overwogen. Waar nu 
nog op beide locaties bepaalde specia-
listische klinische zorg wordt geboden, 
kan dat in de toekomst beperkt gaan 
worden tot één locatie. Dan zullen af-
delingen verhuizen, wat overigens met 
sommige afdelingen al is gebeurd.’
Dat vooral het nijpende personeelste-
kort en de alsmaar stijgende zorgkos-
ten tot verregaande organisatorische 
aanpassingen nopen, is geen geheim. 
Maar daarmee hoeven de veranderin-
gen beslist niet te leiden tot mindere 
kwaliteit van de zorg volgens Vernim-
men, misschien wel integendeel.
Vernimmen: ‘Eén van de meest verre-
gaande gedachten is om de acute zorg 
te concentreren in locatie West en de 
planbare zorg in locatie Oost. Bij beslis-
singen hierover speelt de gemeente 
Amsterdam een belangrijke rol. Ook an-
dere ziekenhuizen in de regio en enkele 
zorgverzekeraars denken hier over mee. 
Overigens zullen grote ingrepen niet 
eerder dan in 2027 hun beslag krijgen.’

Minder ziekenhuisbezoek
Dat bij de SEH vaak lange wachttijden 
zijn voor de minder acute spoedeisende 
hulp leidt niet alleen bij patiënten tot 
irritatie. Jansma vertelt dat er in OLVG 
West een proef is met een zogeheten 
spoedpolikliniek: ‘Daar kunnen mensen 
terecht met net iets mindere spoedur-
gentie. Omdat de echte spoedgevallen 
daar niet komen is die hulp dan beter en 
sneller te organiseren.’
‘Een andere in coronatijd ontstane prak-
tijk is het doen van dagbehandelingen, 
bijvoorbeeld chemobehandelingen, bui-

ten de ziekenhuizen, bij iemand thuis.’ 
Vernimmen vult aan: ‘De automatische 
controles bij vele afdelingen willen we 
ook sterk verminderen. Die zijn vaak 
overbodig. Alleen bij klachten de speci-
alist bezoeken is veel logischer. Doordat 
patiënten zelf hun gezondheidssituatie 
monitoren in een app en deze gegevens 
met ons delen, zien we eerder wanneer 
een consult wel noodzakelijk is. Contro-
les kunnen ook vaak door huisartsen 
worden gedaan.’

Meerdere raakvlakken
In regio Amsterdam zijn er de volgende 
algemene ziekenhuizen: Ziekenhuis Am-
stelland (ZHA) in Amstelveen, BovenIJ 
Ziekenhuis in Noord, Amsterdam UMC 
(met locatie AMC en locatie VUmc) en 
OLVG (met locatie West en locatie Oost). 
Zoals OLVG de afstemming telkens her-
overweegt tussen haar twee vestigingen, 
doen de ziekenhuizen gezamenlijk dat 
ook voor de regio Amsterdam. Zo be-
handelt het UMC de ernstigste patiënten 
(trauma 1), OLVG de iets minder zware 
categorie (trauma 2) en BovenIJ de nog 
weer minder zware (trauma 3).
De zorg heeft meerdere raakvlakken 
met het sociaal domein. Vernimmen: 
‘Wij overleggen regelmatig met de ge-
meente Amsterdam. Natuurlijk over wat 
we extra kunnen doen aan de perso-
neelstekorten. Bijvoorbeeld of huisves-
ting voor (toekomstige) medewerkers 
meer bereikbaar kan worden gemaakt. 
Maar ook praten we mee over het pro-
gramma Amsterdam Vitaal en Gezond. 
Preventie en gezond leven zijn ook een 
zorg van de ziekenhuizen.’

De laatste vijf minuten wisselen we onze 
meningen uit over het programma van 
Coen Verbraak over het OLVG dat rond 
de kerst te zien was op de televisie. Ik 
herinner dat bij het kijken telkens het 
gerucht door mijn hoofd spookte dat dit 
tamelijk nieuwe ziekenhuis in Oost mis-
schien ging sluiten en dat ik me dat niet 
kon voorstellen. Goed om te horen dat 
de toekomstplannen van OLVG zeker 
niet die richting op gaan. #

OLVG locatie Oost ‘De poliklinische 
zorg blijft zeker 
in Oost en West’  
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Een breed scala aan onderwerpen 
kwam voorbij: van gemeenschappelijke 
moestuinen in Zuidoost tot het jubileum 
van een harmonie in Noord, van een 
kunstproject in Molenwijk tot de toegan-
kelijkheid van het Sarphatipark. Portret, 
fictie, reportage, alle genres.

Prijzen
Aan het eind van de dag maakte de vak-
jury de beste inzendingen van 2023 be-
kend. De prijswinnaars ontvingen elk een 
iconische trofee, ontworpen en gemaakt 
door kunstenaar Sjoerd Vocking. 
Prijzen werden uitgereikt in vier  
categorieën:
Amsterdammer in beeld: 
Emin Dudu Dudu’s Succes van Salih 
Turker,

Beste fictie: 
Molenwijk Original van Tunc Topcuoglu,
Beste non-fictie: 
Vete(R)aan van Sassy Smit,
Beste ABFF Filmlab: 
De bekende onbekende van het Marie 
Heinekenplein van Nanette Kornman.

De uitslag van de ABFF Publieksprijs 
volgde op 18 februari 2023 na een onli-
ne stemming. Winnaar werd Vete(R)aan 
van documentairemaker Sassy Smith. 
De tweede prijs ging naar de documen-
taire Harmonie van Sanne Couseijn. De 
derde plaats werd gedeeld door de docu-
mentaire De bekende onbekende van het 
Marie Heinekenplein van Nanette Korn-
man en het portret Drieluik Paul Daame 
van Marjan Borsjes.

Foto- en videoverslagen vindt u hier: 
www.abff.nl

ABFF 2023 en FilmLab
Het ABFF-filmlab gaat 23 april weer 
van start met introductiedagen in zeven 
OBA-vestigingen, verdeeld over alle 
stadsdelen. Deelnemers krijgen een 
korte cursus om het filmen met een 
professionele camera te leren en con-
ceptuitwerking te stimuleren. Het jaar 

door krijgen ze coaching om hun film 
te kunnen presenteren op het volgende 
festival in februari 2024. Beginner met 
een goed idee of gevorderde, belangstel-
ling? abffaanmelden@gmail.com
Het ABFF heeft altijd plek voor vrijwilli-
gers. Wij zoeken ook potentiële spon-
soren en samenwerkingspartners die 
ons initiatief willen versterken. Meer 
weten? www.abff.nl #

De prijswinnaars met de jury
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Tekst: Ank Engel | Fotografie: Joost Groenboer

In de rond 1900 gebouwde huizen in de Vrolikstraat in 
Amsterdam-Oost woonden tot in de Tweede Wereldoorlog heel 
veel joodse bewoners, doorgaans ongeschoolde arbeiders en 
handelaars. Sinds 2021 worden de in de oorlog weggevoerde 
bewoners herdacht met raamposters, waarop hun geschiedenis 
wordt verteld met tekst en foto’s. Elk jaar wordt er in de buurt 
een gedenkwandeling langs de posters uitgestippeld. 

Joost Groeneboer, die in 1983 het 
benedenhuis op nummer 70 betrok, 
ontdekte een familieportret achter drie 
lagen behang. Hij stond er niet meteen 
bij stil dat het een foto zou kunnen 
zijn van in de Tweede Wereldoorlog 
weggevoerde bewoners. Pas veel later 
ging hij op onderzoek naar de ge-
schiedenis van de bewoners van zijn 
huis. Hij werd geïnspireerd door het 
Namen en Nummers-project van zijn 
overbuurvrouw Ida van der Lee, een 
kunstenares en bedenker van herden-
kingsrituelen, die via door bewoners 
van de Oosterparkbuurt beschilderde 
naambordjes joodse Amsterdammers 

Weggevoerde buurtbewoners krijgen 
een gezicht

Het was in Oost

Haar herinneringsplek is de Sparren-
weg 39 in de Oosterparkbuurt. Daar 
hangt aan de gevel een plaquette ter 
nagedachtenis aan de Joodse leerlingen 
en leraren van de Sparrenwegschool.

Uit de vergetelheid
‘In 1980 kwam ik op de Beukenweg 
wonen, boven de shoarmazaak en 
aan de achterkant had ik zicht op de 
Louise de Colignyschool, die in het 
binnenblok stond. De school is in 
1987 gesloopt. Ik heb er nog foto’s van 
gemaakt. Maar pas drie jaar geleden 
ben ik via Geheugen van Oost erachter 
gekomen dat de school – destijds de 
Sparrenschool – in de Tweede Wereld-
oorlog een verzamelpunt voor Joodse 
kinderen is geweest, die van daaruit 
naar de vernietigingskampen gingen. 
De school lag verscholen achter een 
gesloten poort, met geen enkel zicht 
vanaf de straat. Ik vond het erg el-
lendig dat dat zich in mijn binnenblok 

Een nieuwe rubriek ‘Het was in Oost’ met een plek ergens in 
Oost waar iemand een mooie, bijzondere, trieste of een ander-
soortige herinnering aan heeft. Dit keer een gesprek met Freda 
Cohen Rapoport. 

had afgespeeld en had het ook liever 
niet geweten. Maar mijn zoon zei: doe 
er iets positiefs mee, en zo groeide het 
idee van een herdenkingsplaquette. 
Persoonlijk heb ik geen verleden in 
Amsterdam, ook geen familie die hier 
destijds woonden, maar ik vond dat 
dit uit de vergetelheid moest komen. 
De rabbijn adviseerde me wel dat ik 
het beter niet uit eigen naam kon doen 
vanwege rottigheid. Ik besloot het uit 
naam van de bewonerscommissie te 
doen. Het geld voor de plaquette had 
ik snel bij elkaar.’

De onthulling
‘Het was een mooie onthulling van 
de plaquette op 3 mei 2021 met veel 
belangstellenden. Ook enkelen die 
de Shoah hadden overleefd. Prachtig 
vond ik hoe de rabbijn de kinderen 
erbij betrok, die speelden in het 
naastgelegen speeltuintje. Zij wisten 
het wel van de Joden, maar konden 

Tekst: Méland Langeveld | Fotografie: Freda Cohen Rapoport

hun plaats in de buurt teruggaf.

Hartverscheurend
Joost Groeneboer, specialist erfgoed-
participatie bij het LKCA (Landelijk 
Kennisinstituut Cultuureducatie en 
Amateurkunst), benadrukt het belang 
van archiefonderzoek. Bij het zoeken 
naar informatie over de bewoners van 
zijn eigen huis, ontdekte hij dat daar 
niet alleen een oude marktkoopman 
van het Waterlooplein, Hijman Lierens, 
woonde. Diens dochter Eva Lierens-
Croese en haar hele gezin leefden er 
ook. Ze zijn allemaal vermoord. Even-
als de bewoners van de bovenetages.
Na de oorlog stonden de kranten vol 

De poster achter het raam bij Vrolikstraat 70

met hartverscheurende oproepen van 
overlevenden die op zoek waren naar 
hun familie, zoals van Aaltje Blok-van 
Kreeveld, die navraag deed naar het lot 
van haar familie die op Vrolikstraat 70 
III woonde. Niemand van haar familie 
heeft de oorlog overleefd. Haar broer 
Aron, handelsreiziger en in zijn vrije 
tijd gewichtheffer, en zijn gezin werden 
omgebracht in Sobibor. Op 2-hoog over-
leed Leentje Brilleslijper op 2 januari 
1942, oorzaak onbekend, waardoor 
haar deportatie werd bespaard. Haar 
man Jonas, een 66-jarige venter, werd 
dat jaar op 14 september in Auschwitz 
vermoord.

Dichterbij
Het Nationaal Holocaust Namenmonu-
ment, onthuld in Amsterdam in 2021, 
maakt indruk door het immens grote 
aantal slachtoffers van alle leeftijden. 
De Stolpersteine, waarvan er inmid-
dels meer dan duizend zijn geplaatst 
in Amsterdam, brengen de voormalige 
bewoners dichterbij, vlak voor het 
huis waar ze hebben gewoond. Enkele 
ervan zijn ook geplaatst in de Vrolik-
straat. Maar als alle joodse bewoners 
door middel van de stenen zouden 
worden herdacht, lag de hele straat 
vol. In de Vrolikstraat – een hele lange 
straat – zijn meer dan 1100 mensen 
vermoord. Er waren maar heel weinig 
overlevenden.
De posters vertellen de geschiedenis 
van de slachtoffers, zodat zij nog meer 

daar geen voorstelling van maken. De 
rabbijn vroeg hen waar hun ouders 
vandaan kwamen. ‘Turkije’ antwoord-
den ze. De rabbijn: ‘Stel dat alle Turken 
worden weggevoerd naar ergens in de 
wereld om daar vermoord te worden.’ 
De kinderen konden er nu wel een 
voorstelling van maken en vonden het 
afschuwelijk.
Ik ben blij dat ik de herinnering aan de 
Joodse kinderen en leraren zichtbaar 
heb gemaakt. Zeker in deze tijd waarin 
de ontkenning of het bagatelliseren 

weer de kop opsteekt.’

Oproep
Bent u geïnteresseerd om ook een plek 
waar u een mooie, bijzondere, trieste 
of een andersoortige herinnering aan 
heeft met ons te delen, dan kunt u een 
mail sturen naar de redactie: dwars-
krant@gmail.com
Een podcast met Freda Cohen Rapo-
port is te beluisteren via de op de 
naastgelegen pagina afgebeelde 
QR-code. #

tot leven komen. Het belangrijkste is 
dat zij een gezicht krijgen, aldus Joost 
Groeneboer. Hij benadrukt dat het gaat 
om gewone mensen, die hard werk-
ten om de kost te verdienen voor hun 
gezinnen.

In 2023 vindt de wandeling langs 
de posters opnieuw plaats van 
23 april tot en met 5 mei. Check 
www.4meioosterpark.nl.
Vrijwilligers die zelf een poster willen 
maken of zich op andere manier willen 
inzetten voor het project, kunnen zich 
per mail aanmelden via 4meiooster-
parkbuurt@gmail.com. #

Hijman Lierens was marktkoopman op het 
Waterlooplein

De oproep van overlevenden die op zoek waren naar gedeporteerde familie

De plaquette die in 2021 onthuld werd
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‘Het begon met de Turkse kin-
deren die boven mij woon-
den,’ vertelt Ella. ‘Ze hingen 

vaak over het balkon en dan groetten 
we elkaar. Ze hadden heel aardige 
ouders, hoor, maar die deden echt he-
lemaal niets met die kinderen. Er was 
geen speelgoed, nog geen potlood, echt 
niets.’ De ouders brachten Ella weleens 
eten, geheel volgens hun culturele tra-
dities. ‘Op een gegeven moment gaf ik 
de kinderen wat potloden. Ze keken me 
aan alsof ze niet wisten wat ze ermee 
moesten. Dus ik kocht wat papier voor 
ze en voor ik het wist, zaten ze hier 
binnen te tekenen.’  
Dat was het begin. De buurkinderen 
namen vriendjes mee, en neefjes en 
nichtjes en andere kinderen uit de 
straat kwamen ook eens kijken. Ella 
schafte steeds meer knutselspullen en 
speelgoed aan. Het resulteerde in een 
gezellig wisselend clubje van tien tot 
vijftien kinderen dat met grote regel-
maat bij Ella over de vloer kwam.

Wonderen der natuur
Zo’n twintig jaar heeft Ella zich ont-
fermd over de vooral Turkse en Marok-
kaanse kinderen uit haar buurt. ‘De 
moeders zaten thuis, de vaders gingen 
naar het koffiehuis, uitkeringen waren 
gemakkelijk te krijgen in de jaren 
negentig. Niemand was echt gelukkig 

hier, maar die kinderen wilden zo 
graag, die barstten van de energie!’ Ella 
ging met ze op pad, woonboten kijken 
– kenden ze niet, fietste met ze naar 
Waterland om de ondergaande zon te 
zien (‘Die kinderen kwamen nooit de 
straat uit’) en repareerde hun fietsen 
in de tuin (‘Nee, dat deden ze eigenlijk 
zelf, er was er eentje die dolgraag fiet-
senmaker wilde worden’); de kinderen 
schilderden eieren met Pasen, vochten 
om wie er wat in de kerstboom mocht 
hangen met Kerstmis, deden spelletjes, 
knutselden en leerden de wonderen 
der natuur kennen middels Ella’s kik-
kerrijke vijver. 

Kijkje
Ella had wel regels. ‘Wie gaat hangen, 
gaat eruit, zei ik altijd, en de tv ging 

niet aan, er mocht alleen gespeeld 
worden.’ Bij uitvoeringen op school 
was ze ook altijd van de partij of als 
er problemen in de klas waren. ‘De 
ouders spraken slecht Nederlands. De 
directeur van de school, de Indische 
Buurtschool, destijds de J.P. Coen-
school, kende mij goed.’ Ze verbaast 
zich er nog altijd over dat geen van de 
ouders ooit is komen kijken bij wie die 
kinderen nou eigenlijk  gingen spelen. 
‘Ik liet alles altijd helemaal open, hoor, 
gordijnen en zo. Iedereen kon alles 
goed zien, maar er kwam nooit iemand 
binnen om een kijkje te nemen.’ 

Verbijsterd
Over haar eigen jeugd in Middelburg 
praat ze niet graag, die was moeilijk. 
Haar ouders waren al jong overleden, 
haar familie had veel verdriet en was 
getraumatiseerd door de oorlog. Toen 
ze op haar 16e een test mocht doen 
in verband met haar schoolopleiding, 
ging er een wereld voor haar open. 
‘Dat waren mensen met wie ik zomaar 
normaal kon praten… Ik moest op-
schrijven wat ik leuk vond om te doen 
en ik vertelde over mijn liefde voor de 
grote tuin van mijn oma. Ze hebben me 
toen geadviseerd om uit huis te gaan 
en de opleiding biologisch-dynamische 
Land- en Tuinbouw te volgen  in de 
Warmonderhof. Daar kon ik intern.’ Ze 
is er nog steeds haast verbijsterd over. 
‘Dat gelóóf je toch niet, dat je zo ie-
mand tegenkomt en dat die jou zomaar 
een richting opstuurt die helemaal bij 
je past! Niemand in mijn omgeving 
had nog ooit van die school gehoord. 
Anders was ik misschien op de huis-
houdschool terecht gekomen.’

Antroposofische omgeving
Na de opleiding Land- en Tuinbouw 
deed Ella ook een koksopleiding in 
Utrecht. Afwisselend werkte ze als 
kok en als tuin-werkbegeleider voor 
psychiatrische patiënten, in zorg-
boerderijen en andere instellingen, 
in Driebergen, Haarlem. ‘Ik ben ooit 
begonnen in de Hortus. Dat leek heel 
wat, maar die sfeer was niets voor mij. 
Gemeenteambtenaren die zeiden: Zo, 
het is vrijdag, we mogen weer naar 
huis. Brrr.’ Ze heeft jaren gekookt voor 
groepen in Buitenplaats Land en Bosch-
zigt in ’s Graveland, toen dat nog een 
conferentieoord was. Het is de oudste 
biologisch-dynamische tuinderij van 
Nederland en ze gaat er tegenwoordig 
elke vrijdag naartoe om er met vrijwil-
ligers te werken en een oogstpakket op 

te halen. In die antroposofische om-
geving voelt ze zich als een vis in het 
water. En dat blijkt echt, want sinds 
kort is ze actief op een andere school 
in de buurt: de Vrijeschool Thula. ‘Wat 
een fantastische school is dat! Ik liep 
langs en vroeg of ik iets voor ze kon 
doen. Nu maak ik er soep en help met 
handwerken, van die dingen. Het is 
bekend terrein dus ik vind het enig. En 
iedereen is zo aardig en alles is zo goed 
georganiseerd. Ik ben er nog maar net 
en het lijkt wel of ik er al jaren rond-
loop!’

Boomtuintjes
Sinds vier jaar is Ella met pensioen, 
maar dat betekent dus niet dat ze stil 
zit. ‘Ik moet er niet aan denken!’ Op 
het prachtige portret dat Serge Ver-
heugen van haar gemaakt heeft in de 
serie Buurtberoemd op het Muider-
poortstation staat dat ze zich bezig-
houdt met groen in de buurt. Hoe zit 
dat? ‘Ja inderdaad,’ lacht ze, ‘dat doe 
ik. Ik verzorg de tuin in de Meevaart, 
het buurthuis hier in de straat. En ik 
verzorg de boomtuintjes, zo’n stuk of 
twaalf, ook hier in de straat. Aanvan-
kelijk deden we dat met meer mensen, 
maar ja, dat verwatert en mensen 
verhuizen. Ik doe het nu alleen. Ik heb 
ze laatst weer wat bijgewerkt, maar het 
zijn moeilijke plekken, het is donker 
en die boomwortels zitten heel hoog. 
Ik heb er weer een heleboel aarde op 
gedaan en compost. En paaltjes neerge-
zet, tegen de honden. Het leuke is dat 
je zelf je tijd kan kiezen. Soms doe ik 
de spoortuintjes, dat zijn allemaal in-
heemse planten. Ook een lastige plek. 
Het lijkt verwaarloosd maar dat hoort 
nu eenmaal zo.’

Contact
Er is heel wat veranderd in Oost sinds 
Ella Francken daar woont. Met een 
dubbel gevoel kijkt ze naar alle expats 
die tegenwoordig tegenover haar in de 
straat wonen (‘Die doen niks’) en denkt 
ze terug aan de Turkse en Marokkaan-
se gezinnen die wegtrokken tijdens 
de renovatie en ‘uit elkaar vielen’. Ze 
heeft nog wel contact met ze. ‘En ik 
hoor dan ook over de kinderen hè, die 
zijn arts geworden of professor, of heb-
ben de PABO gedaan…daar ben ik dan 
zo trots op!’ #

Ze komt ze nog steeds regelmatig tegen, de kinderen die jarenlang bij haar over de vloer kwamen. 
Inmiddels hebben ze zelf kinderen. ‘Kijk, dat is de buurvrouw bij wie ik altijd speelde,’ wijst een 
jonge vader haar dan enthousiast aan. Ella Francken woont in de Balistraat, al 40 jaar, en ze is er 
nog steeds actief.

Buurtberoemd in de Balistraat
Tekst: Anita Boelsums | Fotografie: Frank Schoevaart

‘Die kinderen 
wilden wel, die 
barstten van de 
energie!’

Ella Francken is trots op haar vroegere buurkinderen

Tekening: Serge Verheugen



Qigong
Het Oosterparkhuis wil een open, 
vriendelijke, buurtgerichte instelling 
zijn voor alle buurtbewoners. Er wordt 
dan ook een enorme variëteit aan 
activiteiten aangeboden. Voor jongeren 
(kickboxen, fashion&design, meidenin-
loop), voor senioren, voor Marokkaanse 
vrouwengroepen, fitness, qigong, het 
Balkankoor repeteert er, er is computer-
hulp en nog veel meer. 
Een van de activiteiten die hier al jaren-
lang met veel succes  plaatsvinden zijn 
de lessen Qigong, gegeven door Mijanou 
Latul. Qigong (Chi Kung) is een duizen-
den jaren oude bewegingsleer afkomstig 
uit Azië , vooral uit China en Thailand. 
Qi betekent energie. Gong betekent 
bekwamen, beoefening van.
De onderliggende filosofie is dat je je 
lichaam vooral traint vanuit de eigen, 
zachte energiestroom, van binnenuit 
en niet puur vanuit spierkracht. Spier-
kracht raakt snel op, maar ‘Qi’ blijft 
zacht en stromend en heeft meteen 
effect op het gehele lichaam en op de 
geest. Het maakt daarbij niet uit of je 
beginner of vergevorderd bent: de ‘Qi’ 
doet zijn werk en beloont elke beoefe-
naar.

Buurtcentra6

Tekst: Annette Douwes| Fotografie: Wim Kerkhove (gevel) en Frits Wegenwijs (qigong)

Tekst: Arie van Tol | Fotografie: Anita Boelsum

De Beer kan weer los!  

Open Dag bij Nieuwland

Tegen 17.00 uur trok een swingende 
Surinaamse band van drummers en 
blazers door de Derde Oosterparkstraat. 
Binnen waren er toespraken, optredens 
van een capoeira dansgroep, een Bal-
kankoor en een vrouwelijke DJ: Nagla 
Elsayed. Bezoekers konden zich verder 
tegoed doen aan de royale voorraad 
drankjes, verrukkelijke zelfgemaakte 
hapjes en soep. Het publiek was uiter-
mate divers. Precies zoals past bij deze 
buurt!
Voor nadere informatie over de ludieke 
opening verwijs ik u naar het artikel 
van Henny Reubsaet:  https://oost-onli-

Nieuwland is ruim acht jaar geleden ge-
start op initiatief van enkele krakers van 
de Valreep. Zij bewoonden daarvoor 
het voormalige dierenasiel, dat na hun 

vertrek is omgebouwd tot het Poesiat & 
Kater. Het huidige pand is door hen ge-
kocht van de gemeente. Op de bovenste 
verdiepingen van het grote gebouw zijn 

wooneenheden gerealiseerd, op de be-
gane grond worden tal van activiteiten 
georganiseerd.

Walhalla
Zo is er direct rechts bij de hoofdin-
gang de Fietskliniek. Ze repareren er 
fietsen, maar vooral ook helpen ze jou 
bij het zelf repareren van je fiets! In de 
ruimte links van die ingang zijn diverse 
vormen van weven te leren en te doen. 
De workshops op de Open Dag worden 
goed bezocht. In wat kleinere ruimtes 
op de begane grond en soms een trap-
petje op naar eenhoog staan technische 
apparatuur en muziekinstrumenten. Er 
wordt gerepareerd, gepield en geluid 
gemaakt.
Het totaalbeeld is dat van een plek waar 
nooit iets wordt weggegooid: een rom-
meltje. Een walhalla voor de liefhebber. 
Voor anderen een herinnering aan een 
ver verleden. Er is ook nog een sport-
zaal. Daar wordt iemand onderwezen in 
Lion Dance. Het decor doet vermoeden 
dat er op andere momenten dan op 
deze Open Dag vechtsporten en dansen 
gebezigd worden. En ergens op 1 hoog is 
er ruimte voor yoga.

Centrum
De werkplaatsen worden gebruikt 
door collectieven die onderdeel zijn 
van Nieuwland. Maar ze kunnen ook 
gehuurd worden door buurtbewoners 

ne.nl/opening-van-het-oosterparkhuis-
trekt-veel-belangstelling/
  
Gevel
Het Oosterparkhuis is opvallend ruim. 
Belangrijke plekken zijn de ontvangst-
ruimte beneden, een grote zaal met 
open podium op de eerste verdieping en 
een sportzaal op de tweede. 
Meest in het oog springt de prachtige 
bamboe wenteltrap.
Zonnepanelen op het dak voorzien het 
hele gebouw van stroom en bij de ver-
bouwing zijn zoveel mogelijk duurzame 
materialen gebruikt.

De buitengevel is onveran-
derd. Daarop prijkt sinds 1991 
een eigenaardig kunstwerk: 
een architectuurfragment 
met daaronder een Dansende 
Beer, vervaardigd door Merina 
Beekman (1961-2009). Haar 
uitgangspunt: ‘De bezoeker 
van het theater werd vroeger 
bij de ingang vermaakt door 
een vreemd uitgedost per-
soon. Hier, bij de ingang van 
het buurtcentrum wordt de 
bezoeker begroet door een 
dansende beer. De islamiti-
sche architectuurfragmenten 
vormen een contrast met de 
strakke vierkante ramen van 
het gebouw.’ 
Deze Dansende Beer staat nog 
op de nominatie om te worden 
opgeknapt.

Het voormalig Buurtcentrum Oosterpark in de Derde Ooster-
parkstraat 159 heet nu het Oosterparkhuis. Op 10 februari 
werd het geheel vernieuwde en verduurzaamde gebouw fees-
telijk heropend. De ingang was rijkelijk versierd met ballon-
nen, banieren en vlaggetjes en zowel in als vóór het gebouw 
was het gezellig en druk.    

Waar ooit een buurthuis was en nog weer langer geleden een 
school is nu vrijplaats Nieuwland gevestigd. Op zaterdag  
4 maart was er een open dag op het adres Pieter Nieuwland-
straat 93. Nieuwe vrijwilligers en nieuwe gebruikers zijn er 
meer dan welkom.    

Vandaar dat deze vorm van bewegen als 
zeer weldadig wordt ervaren. Je hoeft 
er geen spierkracht voor te hebben om 
resultaat te boeken, terwijl je door de 
beoefening juist ook sterker wordt! Je 
werkt vanuit bewuste, rustige aan-
dacht voor wát je doet en hóe je daarin 
beweegt. Daarmee ontspan je zowel je 
lichaam als je geest. En daarmee ver-
zacht  je ook blokkades in het lichaam. 
Denk bv aan rugpijn, waarbij de balans 
langzaamaan weer wat kan herstel-
len. Er wordt gebruik gemaakt van 
lichaamshoudingen, helende klanken en 
meditatie. 
Qigong is zeer goed voor de algehele 
gezondheid, zowel geestelijk als licha-
melijk. Voor ouderen worden de lessen 
gesubsidieerd door de Stichting Meer 
Bewegen Voor Ouderen (MBVO). Mija-
nou Latul – zij beoefent deze bewegings-
vorm al ruim 40 jaar en geeft al meer 
dan 30 jaar les - wijst ook op het belang 
van Qigong voor jongeren, onder andere 
om hen te helpen met het hanteren van 
stress en emoties. #
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voor niet-commerciële, door vrijwil-
ligers georganiseerde activiteiten, 
gebaseerd op zelfwerkzaamheid en 
solidariteit.
Behalve de woongroep en de werkplaat-
sen heeft Nieuwland een sociaal-politiek 
buurtcentrum. Daar worden videopro-
jecties vertoond. Er is een ‘open micro-
foon’: zelf zingen en/of een instrument 
bespelen. Er is een bar, dus zijn er alco-
holische en non-alcoholische drankjes, 
koffie en thee. De huisgemaakte pizza 
komt van een steenoven. Als de keuken 
echt open is worden altijd veganistische 
maaltijden bereid en geserveerd.

Koor
Nieuwland heeft een eigen koor: Verzet 
per Couplet. Met name protestliederen 
vormen het repertoire van het koor dat 
uit zo’n tien mensen bestaat. Verster-
king is welkom (mail naar verzetpercou-
plet@protonmail.com). Een accordeo-
nist begeleidt de zang. Bij demonstraties 
en andere activistische evenementen 
zorgt Verzet per Couplet regelmatig voor 
de muzikale noot.
De Open Dag kan natuurlijk niet voor-
bijgaan zonder een optreden met enkele 
van hun strijdliederen. Het publiek 
mag ook meezingen, bij het traditioneel 
Italiaanse lied ‘Bella Ciao’ en bij ‘Dit land 
is jouw land’, een vertaling van Jan Rot 
van het door Woody Guthrie geschreven 
‘This land is your land’.

Met Nieuwland heeft Oost een prettig 
alternatief: een vrijplaats voor jonge, 
oude, diverse en kritische bezoekers. 
Loop er eens binnen! #

De Kraanvogel, een van de dieroefeningen uit de Qigong



7Straten

Tekst: Robert van Andel | Beeld: Henk Pouw

Het onzichtbaar kleine onthuld 
Jan Swammerdam en Antoni van Leeuwenhoek waren pioniers 
in de wondere wereld die met microscopie zichtbaar wordt. 
Hun namen leven voort in het ‘Swammerdam Institute for Life 
Sciences’ op Science Park en het ‘Antoni Van Leeuwenhoek´ 
Instituut/AVL-Ziekenhuis. De Swammerdamstraat en de  
Leeuwenhoekstraat liggen in de Weesperzijdestrook achter de 
Hogeschool van Amsterdam.

Geleerden en straatnamen
rond het Oosterpark - deel 5

Naast de hoofdingang van Artis 
Museum is Micropia  gevestigd. 
In deze unieke tentoonstelling 

wordt de wondere wereld ontsloten van 
leven dat met het blote oog onzichtbaar 
is. Jan Swammerdam en Antoni van 
Leeuwenhoek maakten die zichtbaar. 
En hier kunnen jong en oud in hun 
sporen treden om de volle glorie van het 
kleine leven te verkennen, te begrijpen 
en er zich over te verbazen.

Rode bloedlichaampjes
Voor de mens van nu spreekt Swammer-
dams ontdekking van de rode bloedli-
chaampjes in 1658 wellicht het meest 
aan. Bloed bleek onder zijn microscoop 
geen rode vloeistof maar een vloeistof 
stampvol met eenvormige rode afgeplat-
te ronde lichaampjes. Dit riep vragen op 
waar pas veel later antwoorden op ge-
komen zijn. Swammerdams proefschrift 
bij de afronding van zijn geneeskunde-
studie behandelde het mechanisme van 
de ademhaling bij mens en dier. Toch 
heeft hij de nu algemeen bekende func-
tie van de rode bloedlichaampjes voor 
het zuurstoftransport door het lichaam 
nooit kunnen bevroeden. 

Spermatozoën
Van Leeuwenhoek was de eerste die het 
microscopisch kleine leven van bacte-
riën (eencelligen zonder celkern) en 
protozoa (beweeglijke eencelligen met 
celkern) waarnam in watermonsters 
uit regengoten, bronnen en meertjes. 
Als gedreven microscopisch hobbyist 
observeerde en beschreef hij uiterst 
nauwkeurig al het leven dat hij zag. Hij 
ontdekte rode bloedlichaampjes in de 
haarvaten van weefsels waarmee hij 
het concept van de bloedsomloop een 
anatomische bevestiging verschafte. In 
het zaad van de mannelijke geslachtsor-
ganen van insecten, honden en mensen 
trof hij spermatozoën aan en hij kende 
deze een rol bij de voortplanting toe. De 
gedachte dat uit dode materie leven kan 
voortkomen bestreed hij met kracht.

Jan Swammerdam (1637-1680) en 
Antoni van Leeuwenhoek (1632-1723) 
bereikten hun volwassenheid in een 
periode van ongekende economische, 

wetenschappelijke en culturele bloei; 
maar ze verschilden totaal in hun 
aansluiting op deze verworvenheden. 
Van Leeuwenhoek was weliswaar ruim 
vier jaar ouder, maar door zijn geheel 
andere levensloop wordt hij gezien als 
degene die het stokje van de microsco-
pische bestudering van de natuur van 
Swammerdam overgenomen heeft.  

Elite van Amsterdam
Swammerdams vader was apotheker 
op de Oude Schans in Amsterdam en ge-
noot bekendheid vanwege zijn natuur-
historische verzameling. Swammerdam 
studeerde geneeskunde in Leiden en 
hing de destijds nieuwe natuurfilosofie 
van René Descartes aan. De uitvinding 
van verrekijker en microscoop, waarbij 
namen van Middelburgse en Alkmaarse 
brillenslijpers genoemd worden, had 
zo’n vijftig jaar eerder plaatsgevon-
den. Technische verbeteringen aan de 
optica, de kwaliteit en de opstelling van 
de lenzen hadden de eerste decennia 
van de microscoop de meeste aandacht 
gevraagd. Tientallen jaren bleef de 
toepassing van de microscoop voor we-
tenschappelijk onderzoek achter bij die 
van de  telescoop. De telescoop maakte  
immers al snel na de uitvinding grote 
kosmologische ontdekkingen mogelijk. 
Swammerdam nam via Johannes Hudde 
(1628-1703) kennis van optische verbete-
ringen aan de gangbare, uit verschillen-
de lenzen samengestelde microscopen. 
Door Hudde kwam Swammerdam in 
contact met de absolute stedelijke elite. 
Hudde, een koopman, vervulde negen-
tien maal het burgemeestersambt van 
Amsterdam, had bestuursfuncties bij de 
Verenigde Oost-Indische Compagnie en 
koesterde wetenschappelijke interesses. 
Ook naar Hudde is een straat vernoemd; 
de Huddestraat ligt ongeveer in het ver-
lengde van de Swammerdamstraat aan 
de overkant van de Singelgracht. 

Anatomie van een luys
De kleine twintig jaar van zijn weten-
schappelijke werkzame leven wijdt 
Swammerdam aan het vastleggen van 
zijn microscopische waarnemingen bij 
vergrotingen tot ongeveer dertigmaal. 
De mogelijkheden van de microscoop 

voor wetenschappelijk onderzoek 
komen eerst bij hem tot hun volle recht. 
Hij werkt nooit als arts want dankzij een 
ouderlijke toelage kan hij onderzoek 
doen. Zijn microscopisch onderzoek 
richt zich ook op materiaal van men-
selijke organen, maar vooral insecten 
hebben zijn belangstelling. In 1669 
verschijnt zijn Historia Insectorum Ge-
neralis ofte Algemene Verhandeling van 
de Bloedeloose Dierkens. Swammerdam 
geldt daarmee als stamvader van de 
entomologie / insectenleer. Ondanks een 
betrekkelijk kort werkzaam leven wordt 
hij door deze publicatie beschouwd als 
een van de grootste geleerden van zijn 
tijd. Op 36-jarige leeftijd vindt een om-
mekeer in zijn leven plaats en eindigt 
zijn wetenschappelijke carrière. Hij sluit 
zich dan aan bij een religieuze gemeen-
schap in Frankrijk.

Herman Boerhaave bracht in 1737 een 
verzameling van Swammerdams gete-
kende microscopische waarnemingen 
uit onder de titel Bijbel der Natuure. De 
wondere  wereld van de natuur wordt 
met dit boek als goddelijke openbaring 
naast de bijbel gesteld. Een fraai voor-
beeld van Swammerdams religieuze 
begeestering bij zijn onderzoek komt 
tot uiting in een zinnetje uit een van 
zijn brieven: ‘Ik presenteer U alhier den 
almagtigen vinger Gods in de anatomie 
van een luys’.

Amsterdam kent ook een Jan Swammer-
dambrug, de wandel / fietsbrug over het 
Jacob van Lennepkanaal tussen Eerste 
Constantijn Huygensstraat en Bilderdijk-
kade vlakbij de vroegere locatie van het 
Swammerdam Instituut.

Stamvader
Antoni van Leeuwenhoek werd geboren 
in Delft. Als achternaam besloot hij al 
jong Van Leeuwenhoek te gebruiken, 
geïnspireerd door de ligging van zijn 

geboortehuis op een hoek bij de Leeu-
wenpoort. Zijn levensverhaal spant zich 
uit over bijna 91 jaren. Zonder een for-
mele hogere opleiding ontwikkelde hij 
een grote belangstelling  voor de exacte 
vakken en kreeg hij als adolescent een 
praktijkopleiding tot boekhouder bij een 
Schotse lakenhandelaar in Amsterdam. 
Op 21-jarige leeftijd keerde hij terug in 
Delft als zelfstandig handelaar in textiel. 
Tegen zijn dertigste verwierf hij een 
vaste aanstelling op het stadhuis voor 
het regelen van zaken rond bestuur en 
rechtspraak en vindt hij meer tijd voor 
zijn hobby naast gezin en werk. Ook 
op zeer hoge leeftijd legt hij nog zijn 
waarnemingen neer in verslagen. In to-
taal heeft hij 375 schriftelijke bijdragen 
geleverd voor publicatie in de Philosop-
hical Transactions van de Royal Society 
te Londen en 27 aan Les Memoirs du 
Académie des Sciences de Paris. Hij heeft 
zich gaandeweg opgewerkt van ver-
weesde zoon van een ambachtsman tot 
man van groot internationaal weten-
schappelijk aanzien en geldt als de stam-
vader van de bacteriologie.

270 maal groter
Van Leeuwenhoeks enthousiasme voor 
de microscopie deed hem een heel bij-
zonder eigen type microscoop bouwen, 
de enkelvoudige, heel kleine, zelfgesle-
pen lens met een uiterst kleine brand-
puntafstand, die tussen twee plaatjes 
van de houder geklemd zit. Het Rijks-
museum Boerhaave en het  Universi-
teitsmuseum Utrecht bezitten ieder een 
exemplaar, de vergroting van de laatste 
bedraagt wel 270 maal! De vergrotingen 
van de samengestelde microscopen van 
tijdgenoten gingen veel minder ver. 
Ongeloof over Van Leeuwenhoeks waar-
nemingen werd gelogenstraft tijdens 
controlebezoek vanuit Engeland. #

Antoni van Leeuwenhoeks inschrij-
ving in het Delfts geboorteregister 
en die van Johannes Vermeer, de 
wereldberoemde schilder, verschil-
len slechts enkele dagen. Als verte-
genwoordiger van het stedelijk gezag 
was hij curator in de nalatenschap 
van Vermeer.

‘Ik presenteer u 
den almagtigen 
vinger Gods’  

De krant is voor € 7,50 verkrijgbaar bij 
Linnaeus Boekhandel, Middenweg 29

Als u € 10,00 overmaakt naar de  
rekening van Dwars

NL63 ASNB 0706 8038 17 
t.n.v. A.J. van Tol

o.v.v.straatnamenkrant, krijgt u de 
krant thuisbezorgd.

Geleerden en 
straatnamen 

gebundeld

Aan elke aflevering is door Frans van Lier een 
miniportretje toegevoegd van een bewoner uit 

één van de genoemde straten.

#DWARS DOOR DE BUURT / NUMMER 234
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Berith Danse is een bevlogen di-
recteur met veel ervaring in het 
buitenland. Waar is ze het meest 

trots op? Berit: ‘Ik ben opgeleid als the-
atermaker en artistiek leider. Van 1995 
tot 2012 heb ik gewerkt in mijn eigen 
internationale theater-ontwikkelingsor-
ganisatie. Ik werkte in Latijns-Amerika 
en Afrika en het heeft me best veel tijd 
gekost om daarna weer in te burgeren. 
In Amsterdam-Noord ben ik betrokken 
geraakt bij het bouwen van broedplaats 
Ceuvel. Na vijf jaar Ceuvel ben ik op 
zoek gegaan naar een baan als leiding-
gevende in de theatersector. Ik had al 
een leidinggevende functie gehad in de 
cultuursector en werd vijf jaar geleden 
aangenomen op Oostblok. In datzelfde 
jaar werd Oostblok weer Plein Theater.’

Paradepaardje
‘We hebben een intensieve program-
mering van vijf dagen per week. We 
hebben geen structurele subsidie en 
moeten dit ieder jaar weer opnieuw 
aanvragen. Daardoor programme-
ren we altijd kort dag en hebben we 
wel 250 verschillende voorstellingen 
per jaar. De programmering is breed 
geworden en draait om kleinschalige 
podiumvormen die experimenteel 
zijn of toegankelijk voor niet-Neder-
landssprekende mensen, omdat we 
omringd worden door een internatio-
naal stadsdeel. Ons paradepaardje is 
het maandelijks concert van Nieuwe 
Noten Amsterdam, waarmee we in het 
gat zijn gesprongen van de verdwenen 
Ysbreeker. We krijgen hier mensen van 
de opleiding Docent en de opleiding 
Theatermaken van de Amsterdamse 
Theaterschool; studenten van de Frank 
Sanders Academie huren soms zelfstan-
dig het theater en ook mensen uit het 
buitenland – zoals stand up comedians- 
spelen hier. De gezamenlijke noemer is 
dat al die mensen theatermakers zijn. 
We bieden ook ruimte aan amateurthe-
atergroepen, musicals van scholen en 
de Telekids musical-school. Sinds kort 
zijn er mensen die comedy-avonden 
organiseren; de toeristische app Viator 
maakt hier reclame voor.’

Creatief
‘Ik ben er trots op dat we in de twee 
coronajaren bijna altijd door zijn 
gegaan tot het echt verboden werd. We 
zijn maar één keer vijf en één keer zes 
weken dicht geweest. We werden heel 
creatief: geen theater mogelijk? Dan 
noemen we het een popup-gallery, wat 
wel mogelijk was. We zijn zaalpresen-
taties online gaan uitzenden zonder 
coronasteun, die er later wel kwam. 
Hoewel ons team kleiner werd, werd 
de betrokkenheid bij de inhoud van 
de programmering groter. Vanuit mijn 
ervaring in ontwikkelingslanden was 
voor mij een avondklok niet nieuw. 
In die periode is onze theaterposter-
serie met absurdistische beelden op 
eigen wijze gaan werken voor Plein 
Theater, waarmee we in de hele stad 
een grotere bekendheid kregen dan de 
jaren ervoor als theater in Oost. We zijn 
klein, wendbaar en draaiden afgelopen 
winter – bij de start van de energiecri-
sis- zelf bardiensten. Bar-coördinatoren 
worden wel betaald. Graag hebben we 
er stagiaires en vrijwilligers bij en we 

zoeken een creatieve keukenmaker om 
weer invulling te geven aan het menu, 
waardoor we langer open kunnen zijn. 
We gaan aan initiatieven uit Amster-
dam-Oost vouchers uitdelen om ze een 

podium te geven in ons meemaakpro-
gramma 180 Verhalen. Ook gaan we 
maandelijks pleintafels organiseren 
voor bewoners en makers om zo tot 
programma’s te komen. Diversiteit en 
inclusiviteit betekent voor mij dat 
iedereen mag meedoen van onderaf 
naar boven toe.’

Queering Puppetfestival 
‘Wij vieren ons jubileum het hele jaar 
door en in het bijzonder tijdens de 
tweede editie van het Queering Pup-
pets Festival Amsterdam (QPFA) van 28 
maart t/m 2 april in Plein Theater en 

Hotel Arena. Dit jaar ligt de focus op 
de thema’s het vrouwelijke en de na-
tuur in relatie tot de maatschappij. Dit 
festival biedt een podium aan genre-
overstijgende vormen van beeldend 
theater en poppenspel uit binnen- en 
buitenland. Gedurende het festival zijn 
er grotere en kleinere performances, 
straattheater, acts, installaties, exposi-
ties en workshops voor volwassenen en 
kinderen. Een versmelting van am-
bacht en technologie. QPFA is LGBTQI+ 
friendly, feministisch, activistisch en 
bovenal: schitterend in eigenwijsheid. 
Er komen hele bijzondere theaterma-
kers uit Ecuador, Engeland en Zwit-
serland. Hiermee laten we zien welke 
vormen er zijn om nieuwe ideeën vorm 
te geven middels beeldend theater.’

Theatertechnicus
Gert Scheper is coördinator techniek 
met een lange staat van dienst: ‘Ik werk 
hier nu 23 jaar; ik kwam van Paradiso. 
Ik ben er trots op dat ik hier op mijn 
62e fulltime aan het werk ben en de 
motivatie vind om dat te doen. Ik heb 
me laten omscholen tot theatertechni-
cus. In de theaterwereld is meer liefde 
voor elkaar en het gaat hier vergeleken 
met bijvoorbeeld Paradiso, allemaal 
wat gemoedelijker. Ik heb er een gevoel 
van warmte bij.

Ik vind het leuk om met andere mensen 
over techniek te praten, want het wordt 
vaak vergeten hoe belangrijk techniek 
is. Artiesten weten dat ze ons als tech-
nici nodig hebben. We hebben Orkater 
hier kunnen krijgen; dat was voor mij 
een topper. Veel jonge artiesten zijn in 
Plein Theater met hun carrière gestart. 
Dat geldt voor Tim Knol, Back to the 
Zoo en Wende Snijders. Ook zijn de 
Croisets hier vaker geweest.
Ook hebben we er hier een officieel 
leerbedrijf van gemaakt en mensen 
opgeleid, niveau-4 zelfs. Ik zat in de 
klankbordcommissie van het Media-
college om aansluiting te vinden over 
hoe de techniek hier werkt en hoe die 
op school wordt onderwezen. Er is 
zelfs één leerling die hier in dienst is 
gekomen. Jammer dat het momenteel 
lastig is om leerlingen van niveau-4 te 
krijgen.
De naam Oostblok kon ik wel uitspu-
gen, want het was een negatieve naam. 
9 Maart a.s. is het vijf jaar geleden 
dat we weer Plein Theater zijn gaan 
heten. We hebben in het verleden ook 
op het plein theater gehad, maar dat 
was lastig vanwege de buurt. Op 2 april 
tijdens de Queering Puppetsfestival zijn 
er ook activiteiten voor kinderen op het 
plein.’ #

40 jaar Plein Theater
Tekst: Lennie Haarsma | Fotografie: Frank Schoevaart

40 jaar geleden werd Stichting Pleintheater opgericht door activistische Amsterdammers in het 
voormalige Amstelbrouwerijcomplex aan de Mauritskade. Rond 1985 werd de brouwerij ge-
sloopt. Alleen het hoofdkantoor, waar nu het Plein Theater zit, bleef overeind. Berith Danse is 
hier sinds vijf jaar directeur en Gert Scheper is al 23 jaar als coördinator techniek aan het theater 
verbonden. 

Van links naar rechts boven naar beneden: Berith Danse, Stephan Nemchik, Sabrina 
Berzinj, Casper Verploeg, Gert Scheper en Elise Vroonhof

‘QPFA is bovenal 
schitterend in 
eigenwijsheid’

Op 2 april, v.a. 19.00 uur 
wordt het 40-jarig bestaan 
van het Plein Theater 
gevierd met een groot 
feest in de Kapel van Hotel 
Arena, met muziek en 
verschillende acts. Bewo-
ners uit Oost zijn van harte 
uitgenodigd. Er is plek voor 
300 mensen. Kaarten zijn 
voor € 2,50 zijn te bestellen 
via de website. We lanceren 
dan ook de website EAST&.

EAST& is een nieuw cultu-
reel platform in Amster-
dam-Oost waar samen-
werking centraal staat 
en verbindingen worden 
gelegd tussen buurtbewo-
ners, cultureel- en maat-
schappelijk aanbod en de 
vele talentvolle en diverse 
makers die het stadsdeel 
rijk is. EAST& is een initi-
atief van Framer Framed, 
Plein Theater, Nowhere en 
Rode Loper op School. Men-
sen die werken met kunst 
en cultuur kunnen hun 
eigen account aanmaken 
en daar hun activiteiten 
plaatsen. https://eastand.
amsterdam 
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Tekst: Melissa Plomp
Illustratie: Ruud Meijer

En toen...

Nog nooit arriveerden er zoveel ho-
telgasten met een eigen auto bij het 
statige Amstelhotel. De gemeente had 
in de hele stad zelfs parkeervakken 
laten aanleggen, uit angst dat al die 
automobielen voor een chaos zouden 
zorgen. We schrijven zaterdag 28 juli 
1928, het begin van de Olympische 
Spelen in Amsterdam. De portiers wa-
ren dan ook te druk met een uitgelaten 
groep chique ‘flappergirls’, om op het 
sjofele mannetje te letten dat de entree 
binnen schoof achter een kar hutkof-
fers. Hij leek totaal niet op zijn plaats 
in deze omgeving. Maar misschien 
maakte zijn onooglijke uiterlijk hem 
juist onzichtbaar voor hen die gewend 
waren aan pracht en praal. Het was 

evenwel wonderlijk te noemen dat 
niemand hem de trappen op zag gaan, 
om een tijdje later langs dezelfde weg 
weer ongezien te verdwijnen.

Lord en lady Rochdale waren zojuist 
bij de openingsceremonie in het Olym-
pisch Stadion geweest. Lord Rochdale 
was hier als afgevaardigde van de 
Britse Olympische Federatie.
‘Nora?’ De kamernierster glipte stil-
letjes achter haar werkgevers aan de 
suite binnen, beschaamd dat ze niet 
op tijd terug was van haar wande-
ling langs de Amstel. ‘Yes, my lady.’ 
‘Ah, daar ben je. Leg mijn armband 
en collier even bij de rest in de kast.’ 
De kamernierster pakte de kostbare 
kleinnoden aan, opgelucht dat ze aan 
een berisping was ontsnapt. ‘Ooo! My 
lady!’ Lady Rochdale liep geërgerd 

haar kamernierster achterna. ‘Good 
heavens!’

De hoteldirecteur wachtte ongedul-
dig tot de rechercheurs hun werk 
gedaan hadden. Hij moest nog zo veel 
doen. Morgen arriveerde de Zweedse 
koninklijke familie. En het hotel zat 
momenteel sowieso al vol met belang-
rijke gasten. Een diefstal kwam nu wel 
heel slecht uit. ‘Ik verzoek onze gasten 
altijd nadrukkelijk om hun kostbare 
bezittingen in de kluis van het hotel op 
te laten bergen.’
Een agent overhandigde de recher-
cheur een lijst van de verdwenen 
juwelen. ‘Als ik het juist heb, heeft de 
buit omgerekend een waarde van wel 
32.000 gulden, baas!’ De rechercheur 
en de hoteldirecteur bogen zich over 
de lijst. ‘Parelcolliers, ringen bezet met 

Hotelrat
saffieren en parels, broches bezet met 
robijnen en diamanten… En dat zijn 
dan nog de minst kostbare juwelen. 
Kijk: een diamanten vlinder, een grote 
ster bezet met diamant, een diaman-
ten hanger met lichtgroene stenen, een 
gouden hanger in de vorm van een 
zon omgeven door edelstenen. Wie 
legt dat soort dingen in vredesnaam 
in een kast! Stuur deze lijst meteen 
per telegram naar alle bureaus in de 
stad en laat hem naar zo veel mogelijk 
juwelierszaken brengen.’

Twee dagen later meldde zich een 
goud- en zilverhandelaar. Hij legde 
drie met diamanten bezette juwelen 
op het bureau van de rechercheur. ‘Ja, 
deze lijken inderdaad te voldoen aan 
de omschrijving van de verdwenen 
juwelen. Hoe bent u eraan gekomen?’ 
De handelaar streek zenuwachtig over 
zijn snor. ‘Ik kreeg ze gister aangebo-
den van een man, ik denk een Tsje-
choslowaak. Hij identificeerde zich als 
Max Price. Ik moet u eerlijk zeggen dat 
ik hem niet het type vond dat zulke 
kostbare sieraden zou bezitten. Maar 
pas toen ik later die dag de lijst van 
een agent kreeg, besloot ik naar de po-
litie te gaan.’ De rechercheur wenkte 
een agent. ‘Laat een signalement naar 
de politie van zoveel mogelijk Euro-
pese landen sturen. Ik denk dat onze 
vogel met de opbrengst van deze drie 
juwelen, Nederland al ontvlogen is.’ #

De nacht borrelt naar
boven, en schuiert tegen
me aan, dan zie ik je dolen
als een bokkenrijdster
door de nacht
 
schraal is de wind
die wappert door je haren,
ontluisterend licht
rekt zich over je uit

vraag me niet waarheen
je moet rijden, de wind
zal je leiden naar het
punt waar de dag uit
de nacht omhoog rijst

Uiteindelijk werd in december, 
in Wenen, de dief opgepakt: 
Jozef Dustura, een Oostenrijker. 
Hij maakte het de politie niet 
moeilijk. Hij bleek een bekende 
‘hotelrat’ te zijn en bekende 
naast de diefstal in het Amstel-
hotel, gelijk ook zestien andere 
hoteldiefstallen, o.a. in Italië, 
Zwitserland en Oostenrijk. Hij 
werd niet uitgeleverd maar on-
derging zijn straf in eigen land. 
De rest van de juwelen werd 
nooit teruggevonden. 

Uit: ‘Beelden van Oost’ van Méland Langeveld 
(te koop bij Linnaeus Boekhandel).
Beeld: ‘De bokkerijder’ van Gerrit Bolhuis, het staat sinds 1957 in het Oosterpark

kijk niet weg in stilte, maar
sus me met zachte stem
wikkel me in je donzen deken
wrijf me warm in je herinnering
roep me een laatste maal
dan werp ik me naast je
 
in de dag die zich verlaat.

Bokkenrijdster



10    Uit in oost

Poppentheater Koos Kneus
Voorstellingen op zondagen, 
altijd inclusief schminken.
zo 26 mrt 11.00 – 12.15: 
De streken van meneer Piep! 
(2-4 jr)
door gastspeler: Scratch Mario-
netten (Janet Cratchley)
zo 26 mrt 13.00 – 15.00: 
Meneer Piep in het circus! (4-8 jr)
door gastspeler: Scratch Mario-
netten (Janet Cratchley)
zo 2 en 16 april, 7 mei 11.00 – 
12.15:  
Bij Betty de Brulbij op bezoek! 
(2-4 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppen-
theater (Marloes Gies)
zo 2 en 16 april, 7 mei 13.00 – 
15.00:  
Betty de Brulbij en de heks! (4-8 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppen-
theater (Marloes Gies)

zo 23 april 11.00 – 12.15:  
Een huishouden van Jan Klaas-
sen (2-4 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 23 april 13.00 – 15.00:  
Jan Klaassen en Katrijn en de 
grote broze wolf (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 30 april 11.00 – 12.15:  
Jan Klaassen en het eigenwijze 
ei (2-4 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
zo 30 april 13.00 – 15.00:  
Jan Klaassen en de vieze bees-
ten (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast 
Opgepast (Erik van Ophem)
Reserveren noodzakelijk! Via 
website of tel.nr. 020-6928532.
Voor het precieze programma, 
reserveren en meer info: 
www.kooskneus.nl 

Plein Theater 
di 28 mrt t/m zo 2 april: 
Queering Puppets Festival Am-
sterdam
di 28 mrt 20.00: 
The Paper Ensemble - #17 (beel-
dend theatre)
wo 29 mrt 16.00 – 17.00: 
Studio Figur - Geen oog dicht 
(8+, poppen- en objectenthea-
ter)
wo 29 mrt 17.00 – 18.00: 
Soya The Cow – Try walking in 
my hooves (art walk en concert)
wo 29 mrt 19.00: 
Matt Jackson – The Sustainability 
of the Puppet
do 30 mrt 20.30: 
Soya The Cow – Dear Human 
Animals (theatre/drag)
vr 31 mrt 20.00: 
Humor y Vida & Theatre Em-
bassy – Nacer/Birth (interdisci-
plinair)
za 1 april 16.00: 
BetweenTwoHands – Mechani-
cal Garden (work in progress 
demonstratie)
za 1 april 16.00: 

Opposable Thumb Theatre – Big 
Boys Don’t Cry (poppen- en 
objectentheater)
zo 2 april 14.00 – 15.00: 
’t Magisch Theatertje – Exuvia 
(poppen- en objectentheater)
zo 2 april 12.00 – 17.00: 
Electric Circus, Question Collec-
tive en meer – EAST& Queering 
Puppets Festival
zo 2 april 16.00, 16.40 & 17.20: 
Cézanne Tegelberg Company – 
Hag (Immersief Theater)
zo 2 april 19.00 – 00.00: 
EAST& Queering Puppets & 
Hotel Arena & Trans Amsterdam 
- EAST& Queering Puppets Party 
@ Hotel Arena Kapel (culturele 
borrel en feest)
vr 7 april 20.30: 
Paula Juan Lima, Guillermo 
Celano & Iman Spaargaren – De 
zomer in mij (muziektheater)
za 8 april 20.00: 
Tombaz Ensemble – Café Galata
zo 9 april 16.00: 
Verity Productions – Whistleblo-
wers (theater)
wo 10 mei 20.30: 
TG Bagage -Pineas, waar ben je 
(muziektheater, try out)
Zie verder: www.plein-theater.nl

Badhuistheater 
za 25 mrt 20.15: 
Rotterdam English Speaking 
Theater – ‘Blithe Spirit’
do 30 mrt 20.00: 
Tag Out – Improvisatie Komedie

do 13, vr 14 en za 15 april 
20.00: 
The Amsterdam Art Heist by 
Downstage Left
Zie verder www.badhuistheater.nl 

Jungle Amsterdam
---ELKE WEEK---
van wo t/m za 12.00 – 17.00: 
Afvalpaleis en weggeefwinkel
2e locatie: Dapperstraat 76-82
elke ma 20.00 – 00.00: 
Kizz Meetup, met DJ Traybeatz
elke di 09.30 – 11.30: 
Dans workshops voor vrouwen 
uit Oost
Wereld van helende geuren - 
Sfera Samenkomsten

elke wo 12.00 – 17.00: 
Repair Café Elektronica in Afval-
paleis
elke do 09.00 – 12.00: 
Jungle vrouwenochtend
elke do 12.00 – 17.00: 
Repair Café Textiel in Afvalpaleis
elke vr 11.00 – 13.00: 
Infopunt duurzaamheid in Afval-
paleis, inclusief groenspreekuur 
en afvalspreekuur
elk zo 18.30 – 23.00: 
Ecstatic dance Amsterdam
---AGENDA---
za 25 mrt 15.00 – 18.00: 
Presentatie zangleerlingen Ger-
linde Esser
zo 26 mrt 19.00 – 23.00: 
Tango Salon met DJ Arjan ‘el 
Irresistible’
do 30 mrt 19.00 – 22.00: 
Eiwerk Klupavond
zo 23 april 19.00 – 23.00: 
Tango Salon met DJ Arjan ‘el 
Irresistible’
za 29 april 20.00 – 00.00: 
Nataraj Gold met DJ Shanto
zo 30 april 20.00 – 00.00: 
Lindy Hop – ‘Tam Tam’ Jungle 
Jam
Zie verder www.jungle.amsterdam 

Tropenmuseum
---TENTOONSTELLINGEN---
Nieuw: 
Diva: bezieling en beleving in 
Arabische muziek en cinema
Nu te zien: 
Plastic Crush
t/m 31 dec 2023: 
Sabi Suriname
altijd te zien: 
Onze koloniale erfenis 
altijd te zien: 
What’s the story?
altijd te zien: 
Things That Matter
Meer info, ook over eenmalige 
activiteiten: 
www.tropenmuseum.nl 

Framer Framed
---EXPOSITIES---
t/m 16 april, di t/m za 12.00 – 
18.00: 
Scattered – Hidden Narratives 
Through Archives
t/m 4 juni, di t/m za 12.00 – 
18.00: 
Charging Myths by the collective 
On-Trade-Off
7 april t/m 30 juli, di t/m za 
12.00 – 18.00: 
CICC Gwangju – Extinction Wars
t/m 31 mei: 
Shared Waters (Uitwisselings-
project met het Carmissa Mu-
seum (Kaapstad, ZA)
Meer info: framerframed.nl

Tot Zover
t/m 16 apr, wo t/m zo 11.00 – 
17.00: 
Dutch Death Design
Meer info: www.totzover.nl 

De Nieuwe KHL
zo 26 mrt 15.30:  
KHL Chantant: Drank
wo 29 mrt 20.00: 
Mooie Noten – Amsterdamse 
Popsongcompetitie 2023
do 30 mrt 20.00: 
Pittige Mosterd met Paulien 
Cornelisse
vr 31 mrt 20.30: 
Abel’s Americana met The Bur-
ning Mosquitos en Jerney Kate
zo 2 april 16.00: 
KHL Matinee met JP Den Tex

ma 3 april 20.00: 
Azart: Come make Art door An-
nike Kaljouw en Masha Novikova 
zo 9 april 16.00: 
KHL Matinee met Machteld 
van der Gaag (zang) en Kees 
van Zantwijk (piano): Allez, on 
chante

wo 12 april 19.30: 
PopUp Choir – Kings of Leon: 
Sex on Fire
zo 16 april 16.00: 
KHL Chantant: Frankrijk!
do 20 april 20.00: 
Pittige Mosterd met Coen Ver-
braak
vr 21 april 18.30: 
Gipsy Saloon met Servus
zo 23 april 16.00: 
De Vrienden van Jan Rot hebben 
een Rotmiddag (o.l.v. Marjolein 
Meijers)
wo 10 mei 19.30: 
PopUp Choir: Songfestival 
Special
Meer info: https://denieuwekhl.nl 

TapasTheater
Voorstellingen op wo, do, vr, za 
en zo
wo 22 t/m zo 26 mrt: 

Martin – Vlucht (muziek)
wo 22 t/m zo 26 mrt: 
Niniane – Johnny (muziekthea-
ter)
wo 22 t/m 26 mrt: 
Finn – Anders zoals iedereen 
(cabaret)
wo 29 mrt t/m zo 2 april: 
Raoul – Kom maar op met de 
regen (singer-songwriter)
wo 29 mrt t/m zo 9 april: 
Rashid – Onder constructie 
(cabaret)
vr 31 mrt t/m zo 2 april, wo 5 
t/m 16 april: 
Mirjam – Ruïnes (muziektheater)
wo 5 t/m zo 9 april: 
De Toestand – De toestand van 
de liefde (muziek)
wo 12 t/m zo 23 april: 
Schol & Bol – Ungemak (toneel)
wo 12 t/m zo 23 april en wo 26 
april: 
Lex – Ik zeg toch sorry (cabaret)
wo 19 t/m zo 23 april: 
Francesca – I have a dream 
(muziek)
26 t/m zo 30 april en 3, 5, 6 en 
7 mei: 
Mila & Julie – Liefde met een 
grote L (toneel)
26, 28, 29 en 30 april: 
Marjolijn – Sprookjes bestaan 
niet (muzikaal cabaret)
28, 29 en 30 april: 
Thom – Hij die het weet (caba-
ret)
Meer info: www.tapastheater.nl

Genieten
elke 2e zondag van de maand 
14.30: 
Muziekcafé Oost
Oranje Vrijstaatplein 2

Badhuistheater
Boerhaaveplein 28
badhuistheater@gmail.com

Tapastheater
Andreas Bonstraat 40 H
020-7759425

Plein Theater
Sajetplein 29
020-6654568.

Tropenmuseum
Linnaeusstraat 2 
020 5688200 

Poppentheater Koos Kneus
Iepenplein 40
020-6928532

Jungle Amsterdam
Tweede van Swindenstraat 26 
020-7373326,

De Nieuwe KHL
Oostelijke Handelskade 44A
020-7791575

Framer Framed
Oranje-Vrijstaatkade 71

Factor IJ
Pampuslaan 11

Adressen 

Dictatorship of Love (foto van Melanie Lemahieu)

Kees en Machteld
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Kijk voor onder  
andere meer agenda-

informatie op 
www.oost-online.nl

JP Den Tex (foto Koos Breukel)

Betty de Brulbij



Nummer 234  /  DWARS DOOR DE BUURT # 11Cultuur

Bredewegfestival nu ook de brug over

Er trad een heel nieuw bestuur aan 
met nieuwe ideeën. Kersverse voorzit-
ter Sanne Zwinkels woont zelf op het 
Paradijspleintje in Oostpoort. Zij volgde 
Annelies van Buren op, die de kar 
28 jaar enthousiast heeft getrokken. 
Sanne omringt zich met vier vrouwen 
en twee mannen en zij zijn al een tijdje 
geestdriftig bezig met alle voorberei-
dingen: ‘Een hele klus. Ik heb een gezin 
met drie jonge kinderen en werk full-
time voor de klantenservice van Albert 
Heijn. Maar gelukkig kunnen we veel 
in de avonden doen en we doen het 
met z’n allen.’ Ze woont nu zes jaar in 
Oostpoort en heeft het er erg naar haar 
zin: ‘Ik heb me met buurtbewoners 
eerder ingezet voor vergroening van 
het veel te stenige Paradijsplein’.

Vrijwilligers gezocht
Het bestuur wil groepen uit de buurt, 
zoals muziek-, dans- en balletgroepen, 
sportverenigingen en Scouting, nog 
meer betrekken bij het festival. Ver-
enigingen die willen optreden, kunnen 
zich nog aanmelden als ze snel zijn. 
‘We hebben diversiteit en inclusiviteit 
hoog in het vaandel.’
Ook zoekt het bestuur nog meer 

vrijwilligers – er zijn er zo’n 150 nodig 
– om te assisteren op de avond voor 
Koningsdag en de dag zelf, bijvoorbeeld 
voor de ontvangst van artiesten en 
bands en voor de EHBO-post. Scouting 
wordt ingeschakeld bij de beveiliging.
Bredeweg, stukken Hogeweg, Lin-
naeusparkweg en nu ook een stuk 
Pythagorasstraat zullen zinderen met 
de vele kraampjes, optochten, ludieke 
optredentjes en natuurlijk de enorme 
Vrijmarkt. Locale horeca en midden-
standers bezetten de kraampjes. Er 
komen vier podia, twee op en bij de 
Bredeweg, één voor Café 1900 en één 
op het Oranje Vrijstaatplein.

Moderne twist
De opera is zoals altijd de woensdag-
avond tevoren op de Bredeweg, dit 
jaar La scala di seta van Puccini, met 
een moderne twist. Godfried Jansen 
organiseert de opera. Studenten van 
het Conservatorium leveren de solisten 
en worden ter plekke beoordeeld in 
het kader van hun opleiding. Godfried 
heeft een heel brede smaak en zorgt 
ook voor Reggae en Arabische muziek 
in de programmering.
Nieuw is de kinderopera op de Brede-

weg op woensdagavond, vóór het tradi-
tionele grote Koningsmaal op de Hoge-
weg. Een acteur betrekt de kinderen bij 
de opera en vertelt waarover het gaat. 
Kinderen mogen zelf meedoen.

Tekst en fotografie: Jaap Kamerling

Voor ieder wat wils
Donderdag komt Kin-
dertheater De Tover-
knol optreden. Ook is 
er weer poppenkast en 
een zweefmolen. Er is 
veel muziek en theater. 
Voor iedereen wat wils, 
van salsa tot blues. Een 
‘extravagante‘ zanger 
verzorgt een eigen bal-
letvoorstelling. Omwille 
van duurzaamheid zal 
een vrouw, gekleed in 
afvalzak met buurtbewo-
ners ‘in interactie gaan’ 
om samen de straten 
enigszins schoon te 
houden. Voor café 1900 
is het tot 01.00 uur genie-
ten van rockmuziek met 
de Hoetetoeters.
Ook al helpen stadsdeel 
en middenstanders het 
festival te financieren, 
alle donaties zijn meer 
dan welkom. Je kunt 
een eenmalige donatie 
geven of je aansluiten als 
Vriend van het Brede-
wegfestival (zie site on-
der). Vrienden worden 

elk jaar uitgenodigd voor een gezellige 
borrel een paar maandjes voor het 
feest.  #

www.bredewegfestival.nl

Tijd om kennis te maken met Ti-
neke: ‘Als kind wist ik nog niet dat 
ik verder wilde met dans. Ik maakte 
wel altijd theaterstukjes, trommelde 
vriendinnen op en wist hen dan goed 
mee te nemen in een verhaal. Ik had 
een soort natuurlijk leiderschap, 
misschien was ik toen al een theater-
beest. Ik wilde het beste resultaat en 
had altijd in gedachte hoe een stuk in 
elkaar moest zitten.
Later kwam ik in aanraking met 
klassiek ballet, moderne dans en ben 
ik naar de Fontys Dans Academie in 
Tilburg gegaan, waar ik in 2002 afstu-
deerde. Dans ging niet alleen maar 
over techniek, maar ook over hoe je 
de binnenwereld van een persoon 

door dans en expressie naar buiten 
kunt brengen. Dat sprak me enorm 
aan. Ik kan me nog goed herinneren 
dat ik meeging naar een dansuitvoe-
ring op een school. Toen wist ik het: 
ik wil heel laagdrempelig, in wissel-
werking met kinderen en voor kinde-
ren werken. Kinderen meenemen in 
spel, in fantasie en vrolijkheid.’

Eigen vorm
‘Ik vind het belangrijk dat een kind 
vanuit een kader een eigen vorm kan 
vinden en ontdekken. Daarom werk 
ik graag vanuit verhalen en boeken. 
Het boek Carnaval der Dieren, naar 
een muziekcompositie van Camille 
Saint-Saëns, heeft een aantal duide-
lijk omschreven personages. Het gaat 
over een wereld waar dieren dansen, 
met elkaar praten en zingen. Ik ga 
met de kinderen het boek lezen en de 
plaatjes bekijken. Vanuit dat kader 
gaat een kind op zoek: hoe beweegt 
een leeuw, of een olifant, hoe vliegt 
een vogel? In drie lessen werk ik dan 
toe naar een presentatie voor familie.
Kostuums zijn daarbij heel belang-
rijk. Een kind zich meteen inleven 
in zijn of haar rol en ondergaat een 
transformatie. Een kind mag zelf het 
dier kiezen. Ze voelen zich een vogel 
door de vleugels die het kostuum 
heeft, een olifant door de grote oren 
of een leeuw door de manen.  

Dansdocent Tineke Veenhof werkt al jaren samen met De 
Rode Loper op School. Zij neemt prentenboeken als uit-
gangspunt voor haar danslessen op school. In een aantal 
lessen werken basisschoolleerlingen uit Amsterdam Oost toe 
naar een fantasievolle dansvoorstelling. 

Tekst: Tati Wirahadiraksa | Fotografie: Rode Loper op School

Carnaval der Dieren komt tot leven

Arlette Muschter heeft de kostuums 
ontworpen en gemaakt. Ze vormen 
een prachtige eenheid in kleur en 
materialen.’

Op avontuur
‘Tijdens de uitvoering sta ik midden 
in de (gym)zaal, vertel het verhaal 
en begeleid ik de kinderen in hun 
dans. Het is op deze manier een 
soort verteltheater, een vorm die het 
mogelijk maakt om in drie lessen 
met een hele klas een voorstelling te 
kunnen maken.
Het is mooi om te zien dat kinderen 
die niet van praten houden, heel 
blij worden van deze projecten. Ze 
worden uitgenodigd om zich op een 
andere manier te uiten dan door het 
woord en op avontuur te gaan in 
dans, muziek en expressie. Daarom 
is het waardevol om met De Rode 
Loper op School te werken. We ont-
wikkelen projecten waarin kinderen 
worden onderwezen in cultuur, 
waarin ze zichzelf en elkaar kunnen 
ontdekken en waardevolle dingen 
(mee)maken.’ #

Het Bredewegfestival rond Koningsdag is in volle glorie en 
omvang terug na de beperkte opzet in de corona-jaren. Dit keer 
gaat het evenement zelfs verder de brug over naar het Oranje 
Vrijstaatplein, waar een van de vier podia met optredens komt. 

Sanne Zwinkels, de nieuwe voorzitter

Tineke Veenhof aan het werk De kinderen mogen zelf kiezen 
welk dier ze zijn



knar (pagina 73), heeft nu een navrante 
connotatie gekregen, want dit gedicht 
is helaas door de werkelijkheid achter-
haald. 

Ik ben een oude knar -/ fideldij, joeghei!/ 
Ik loop nu geen vierdaagse meer/ maar 
wel de trap nog op en neer/ joepiedee 
joeghee! Nee, die trap gaat hij niet meer 
op want in januari heeft de oude knar 
een herseninfarct gekregen waardoor 
hij gekluisterd is geraakt aan een rol-
stoel, moeizaam spreekt en zijn compu-
ter, waarop hij zijn levensloop aan het 
opschrijven was, niet meer kan bedie-
nen. In het huis aan de Linnaeuspark-
weg, waar hij sinds zijn vijfde levensjaar 
woont, wordt hij liefdevol verzorgd door 
zijn dochter Marjoleine, haar man en de 
thuishulp.

Het lijkt nu erop dat hij zijn laatste 
breinboertjes wel geslaakt heeft.
Van de bundel zijn nog enkele exem-
plaren over, nog te krijgen voor 15 
euro (kostprijs excl. verzendkosten) via 
levenliefhebbenloslaten@xs4all.nl, zo 
genoemd naar het bundeltje roerende 
reminiscenties aan 70 jaar liefde dat het 
licht zag na het overlijden van Pakkers 
vrouw in 2020. #
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Tekst en fotografie: Anna ten Bruggencate

Tekst: Frans van Lier | Fotografie: Henk Pouw

Tekst en fotografie: Annemieke van der Graaf

Buurtgenoot uit de 
vergetelheid

Dichter bundelde 125 
‘breinboertjes’

Namen en Nummers 
Betondorp

Op 14 april krijgt brug nummer 2360 die de Polderweg verbindt 
met de Hogeweg en de Archimedesweg, de naam van kunste-
naar Harry van Kruiningen (1906-1996). Replica’s van enkele 
schilderijen plus voorbeelden van zijn grafisch werk zijn van 5 
april tot en met 31 mei te zien in Stadsdeelkantoor Oost.   

Wie kent niet de taalcapriolen van pretdichters als Kees Stip, 
Cees Buddingh’, en Toon Hermans? Maar in de Watergraafs-
meer hebben we er ook zo een: Richard Pakker, nu 91 jaar 
oud, maar al dik twintig jaar auteur van speelse, spitsvondige 
en sprankelende versjes, door hemzelf treffend ‘breinboertjes’ 
genaamd. 

Het succesvolle project Namen en Nummers is opgezet om 
Joodse bewoners persoonlijk te herdenken door het maken  
van een herdenkingsbordje, het uitvoeren van een ritueel en 
het uitleggen van een steeds groter groeiend aantal herden-
kingsbordjes in een stratenpatroon op 4 mei. Het project staat 
nu op het punt te beginnen in de omgeving Tilanusstraat en  
Betondorp.    

Nee, die trap gaat 
hij niet meer op

In 2020 eindigde een artikel over Harry 
van Kruiningen in Dwarskrant 218 met 
de woorden: ‘Misschien tijd om een 
straat naar hem te vernoemen?’ Geen 
straat maar een prominente brug zal 
voortaan zijn naam dragen.

Op zaal
Kunstenaar Harry van Kruiningen 
(1906-1996, pseudoniem van Henri Adel-
bert Janssen) woonde lang in Amster-
dam-Oost. Hij had een woonhuis en 
atelier op Laplacestraat 47, hoek Coper-
nicusstraat, boven de toenmalige drogis-
terij. Op enkele van zijn kunstwerken is 
te zien dat hij zich liet inspireren door 
zijn omgeving. Het Stedelijk Museum 
heeft daarvan twee in haar bezit: op 
het schilderij ‘Winter, ijsbaan bij de 
gashouders’ (1934) is de bevroren Ring-
vaart te zien vanaf de Linnaeuskade. 
Het schilderij ‘Tunnelbouw’ (1936) met 

Betondorp is een buurt aan de rand 
van Amsterdam Oost, die ook een Joods 
verleden kent. Al vroeg na het ontstaan 
van het tuindorp, werden pogingen 
ondernomen een plaats van gebed en 
ook een Joodse school te realiseren, 
gezien het aanmerkelijk aantal Joodse 
bewoners. Zij woonden te ver weg van 
de in het centrum van Amsterdam 
gelegen oorspronkelijke synagoges. De 
pionier van Joods leven in Amsterdam 
Oost, Philip Coppenhagen, realiseerde in 
samenwerking met de bekende volks-
rabbijn Meijer de Hond al vanaf halver-

zicht vanaf de Archimedesweg op de 
in aanbouw zijnde spoortunnel, hangt 
momenteel op zaal in het museum.

Vakmanschap
Over de brug verplaatst zich dagelijks 
veel lopend en rijdend verkeer. Voor 
wie de tijd neemt, biedt deze plek een 
mooi uitzicht over het water van de 
Ringvaart. Goed passend bij Van Krui-
ningen, want hij was een gepassioneerd 
natuurliefhebber. Het ontstaan van 
leven en de microwereld van de natuur 
kreeg vooral in zijn grafische werk 
aandacht. Zijn vakmanschap oogstte 
veel waardering in de kunstwereld. Als 
buurtgenoot is hij in de vergetelheid 
geraakt, maar daar komt nu dus veran-
dering in.
Op vrijdag 14 april om 5 uur wordt het 
naambordje op de brug onthuld. Daar-
aan voorafgaand is er in het Stadsdeel-
kantoor vanaf 4 uur een korte introduc-
tie op het werk van Van Kruiningen met 
de nadruk op zijn binding met Oost. #

Stadsloket Oost, Oranje Vrijstaatkade 2, 
1093 NG Amsterdam: expositie van  
5 april t/m 31 mei 2023
Stichting Harry van Kruiningen:  
harryvankruiningen.nl
Artikel op oost-online: oost-online.nl/
harry-van-kruiningen-in-de-schijnwer-
pers/

wege de jaren 1920 zowel een school als 
een synagoge.
De synagoge bleef in stand tot 1940, 
waarna praktisch alle Joodse inwoners 
van Betondorp vermoord werden.

Lang onbekend
Deze geschiedenis bleef lang onbekend, 
tot in 2015 Annie Ducroq, bewoonster 
van Betondorp en dochter van verzets-
man Hein Feller op eigen gezag een 
monument in Betondorp liet onthullen 
waarin de Joodse inwoners van het 
dorp herdacht werden. Later kwam het 
herdenkingsboek Joods Betondorp van 
Rogier Schravendeel uit.

Waardig succes
In samenspraak met Ida van der Lee, 
initiatiefneemster van Namen en Num-
mers, zal in 2023 in Betondorp onder 
regie van buurtbewoonster Marion 
Nagel de eerste editie van Namen en 
Nummers Betondorp gehouden worden. 
Marion zoekt buurtgenoten om haar te 
helpen om van deze eerste versie in Be-
tondorp een waardig succes te maken, 
ter herdenking van de bijna 250 Joodse 
Betondorpers die omkwamen.

U bent van harte uitgenodigd om mee te 
doen met dit project door zelf een naam-
bordje te maken. Een stappenplan vindt 
u via de site www.namenennummers.
nl. We hopen dat u erbij bent op 4 mei! #

Al jaren zendt hij de nieuwste oogst in 
de decembermaand aan vrienden en 
bekenden in kokette miniboekjes die hij 
één voor één zelf print, hecht, snijdt en 
van een snaaks omslag voorziet onder 
titels als Bric à brac, Ik lul maar wat, 
Zotteklap, De tijd vliegt voorbij, Ik ben 

een oude knar. Uit die boekjes heeft hij 
nu een heel mooi uitgegeven bundel 
samengesteld met 125 puntdichten, 
limericks, liefdes- en spotversjes en 
ander woordgedartel. Titel: ‘en het rijmt 
ook nog’.

Nieuw talent
Pakker was tekenaar en grafisch ont-
werper, gespecialiseerd in het met de 
hand beletteren van (vertaalde) strips 
voor stripbladen en andere tijdschrif-
ten. Marten Toonder was zijn leermees-
ter. De leerling werd zelfstandige met 
tenslotte twintig medewerkers voor een 
vracht tijdschriften als klanten.

Toen hij op een nacht een versje droom-
de en dat de volgende ochtend zich 
nog herinnerde, groeide er een nieuw 
talent en begon hij voor de grap meer 
gedichtjes te maken. Zoals: Ludovicus 
had een hond/ die Russisch en Hebreeuws 
verstond/ Niet dat het beest er veel aan 
had/ want Ludo sprak alleen maar plat./ 
Zo wordt er dus ook onder honden/ veel 
ongebruikt talent gevonden. Een ander 
taalprobleem bleek een meerkoet te 
betreffen die alleen maar meerkoeter-
waals sprak.

Ook schalksheid leidde tot breinboer-
tjes:
Bij avondschemer kwam ik je tegen
in ’t nachtelijk duister heb je gezwegen,
maar ’s morgens toen het ochtendlicht 
kwam- de hemel bewaar me, wát een 
gezwam! 

Meer amoureuze tegenvallers:
Daar had ik mij zo op verheugd,
een nachtje met Marcelle! 
Maar wat doet zij het liefst in bed?
Zij leest in de Libelle.

Achterhaald
Maar het uitdagende Ik ben een oude 
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Yuverta Amsterdam Oost, 
Van oud naar nieuw 

Eerst was er al de naamsverandering, vorig jaar. Van Wellant Linnaeus  
werden we Yuverta Amsterdam Oost. En vanaf mei gaan we ook nog eens 
starten met de langverwachte nieuwbouw!  

Natuurlijk gaan we ons oude gebouw missen, met de karakteristieke kassen.  
Ervoor in de plaats komt wel een supermooi buitenterrein, met drie aparte les-
gebouwen. De sloop en nieuwbouw komt in fases, zodat we, tijdens het bouwen, 
gewoon door kunnen gaan met onze lessen.  

We hebben in de loop der jaren veel, soms hele grote, planten gekweekt en ver-
zorgd. In mei wordt de kas gesloopt. Omdat we niet alles kunnen meenemen naar 
de tijdelijke kas, houden we 5 april a.s. vanaf 12.30 uur een plantenuitverkoop.  

Komt u ook een mooie plant adopteren? 
U bent van harte welkom!

Yuverta Amsterdam Oost
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tuurinclusieve maatregelen zoals groe-
ne gevels en waterberging; en zeker ook 
duurzame investeringen in bijvoorbeeld 
hernieuwbare energie, goede isolatie en 
ventilatie, natuurlijke bouwmaterialen 
zoals hout en leem in plaats van klimaat 
belastend beton en pur.
Het gaat om instandhouding en niet 
om winst die afgeroomd mag worden. 
Niet eigendom, maar eigenaarschap. 
Je voorkomt allerlei maatschappelijke 
kosten (eenzaamheid, ouderenzorg, 
kinderopvang etc.) en het levert juist 
allerlei baten op. Wooncoöperaties zijn 
goed voor het klimaat, gemeenschapszin 
en het welzijn van de bewoners en de 
buurt.

Vliegwiel
Het probleem is alleen dat wooncoöpe-
raties een startkapitaal nodig hebben. Er 
moet een gebouw gebouwd (of gekocht) 
worden. Als dat er eenmaal is, dan 
gaan de leden huur betalen waarmee 
de hypotheek wordt afgelost. Als die 
financiële verplichtingen afgerond zijn, 
zeg over 30 jaar, dan blijven de leden 
wel huur betalen. De huuropbrengsten 
gaan eerst naar de instandhouding van 
het gebouw, maar er blijft geld over. Dat 
gaat naar de financiering van nieuwe 
wooncoöperaties. Daarmee vergroot je 
de niet-commerciële woningvoorraad. 
Dan breng je een vliegwiel in beweging.

Dat vliegwiel moet wel aangeslingerd 
worden. In het begin. Nu dus, Reinier 
en Zita. Help de Nieuwe Meent en de 
andere wooncoöperaties die in de 
startblokken staan. Kan makkelijk als je 
wilt. #

peter@pbhoogendijk.nl

Tekst en fotografie: Dick Feenstra

Tekst en fotografie: Peter Hoogendijk

Eerste voedselbos in Oost  

Wooncoöperaties zijn duurzaam

In de prehistorie hielden mensen zich 
ook al bezig met het aanleggen van 
voedselbossen, door te zaaien, te plan-
ten en ongewenste vegetatie te wieden 
of te rooien. In Zuid-Amerika en andere 
werelddelen is het een productief eco-
systeem, duurzaam en onderhoudsarm, 
dat mensen van eten voorziet.
Een volgroeid voedselbos heeft een 
aantal kenmerken. De kruinlaag wordt 
gevormd door hoge bomen. Daaronder 
groeien drie lagen met lagere bomen, 
struiken, planten en bodembedekkers 
waardoor een rijk bosbodemleven 
ontstaat. Het eerste voedselbos van 
Nederland is vanaf 1991 in Limburg 
aangelegd.

Glas heffen
Donderdag 19 januari is op Jeugdland 
het voedselbos van Oost feestelijk in 
gebruik genomen. Leerlingen van basis-
school Thula en Carolien de Heer, onze 
stadsdeelvoorzitter, hebben drie flinke 
haagbeuken in de grond gezet die voor 
schaduw en luwte moeten gaan zorgen. 
Voorafgaand werd met zijn allen een 
glas limonade geheven op het welslagen 
van dit project.

Nota bene, de ambitieuze plannen 
begonnen bij de gemeente zelf. In 2019 
nog stelde de wethouder dat in 20 jaar 
tijd 40.000 woningen in coöperatieve 
vorm gebouwd moesten worden, zo’n 
10% van de woningmarkt. ‘Een socialere 

stad’, met betaalbare woningen, nieuwe 
gemeenschappen en duurzame innova-
ties. Op deze kansen die de gemeente 
bood zijn veel mensen ingesprongen. Zij 
steken enorm veel tijd, geld en moeite in 
de ontwikkeling van deze (voor Neder-

land) nieuwe woonvorm. Maar bij de 
eerste Russische tegenwind zegt zo’n 
Van Dantzig gewoon dat het de verant-
woordelijkheid van deze mensen zelf is. 
En de groeten.

Geen winstoogmerk
Wat is een wooncoöperatie? Dat is een 
vereniging die een woongebouw bezit 
en die de woningen verhuurt aan haar 
eigen leden. De vereniging is verant-
woordelijk voor de instandhouding van 
het gebouw en zij heeft (en dat is cruci-
aal) géén winstoogmerk. Het streven is 
dat je woont tegen de kostprijs, binnen  
de regels van de woningwet. Het bestuur  
van de coöperatie legt verantwoording 
af aan de Algemene Ledenvergadering 
en deze ALV is de baas. Er is geen direc-
teur die in dure auto’s rondrijdt.

Deze constructie heeft veel voordelen. 
Ten eerste heeft de commerciële wo-
ningmarkt geen grip op deze woningen. 
De huren gaan niet naar één of andere 
investeerder, maar die komen ten goede 
aan het onderhoud van het gebouw. En 
aan de sociale omgeving van de bewo-
ners.

Eigenaarschap
Doordat het geld niet wegvloeit naar 
derde partijen, kun je investeren in 
kwaliteit. Denk aan gemeenschappelijke 
ruimtes en sociale voorzieningen; na-

Meinke Noordam, directeur van Jeugd-
land, belooft in haar toespraak de leer-
lingen van groep vier en vijf van de vrije 

Aan de Valentijnkade bij natuurspeeltuin Jeugdland wordt 
gewerkt aan de aanleg van een eerste voedselbos in Oost. Het 
vijfhonderd vierkante meter terrein ligt aan het Nieuwe Diep. 
In zo’n bos worden fruit- en notenbomen gepland, struiken en 
vaste planten die eetbare vruchten, wortels, bladeren, bloe-
men, stengels of wortels leveren. 

De Nieuwe Meent, een wooncoöperatie die in Watergraafsmeer 
een prachtig en duurzaam woongebouw wil neerzetten, is zo 
goed als failliet. De wethouders Reinier van Dantzig (wonen) 
en Zita Pels (duurzaamheid) weigeren de mensen van de Meent 
een helpende hand toe te steken. Dat is erg jammer, om meer-
dere redenen, waaronder hun duurzame ambities die nu niet 
gerealiseerd kunnen worden.     

‘Veel beleven, leren 
en ervan smullen 
natuurlijk’

basisschool Thula: ‘Dat we samen goed 
gaan zorgen voor het voedselbos en 
spelenderwijs vast veel zullen beleven, 
leren en ervan smullen, natuurlijk.’
In het bos staan al een aantal fruitbo-
men: appel, peer en een hazelaar voor 
zijn noten: ‘Jullie kennen die vast wel 
als je van Nutella houdt’, legt Meike uit. 
Door leerlingen van twee andere basis-
scholen zijn er verschillende kruiden 
en andere eetbare planten geplant, en 
struiken, zoals gele kornoelje en bosbes 
geplant voor hun vruchten.

Raketlancering
‘Als jullie over vijftien jaar hier terug-
komen, zijn jullie net zo oud als ik nu 
en zijn de jonge boompjes die we straks 
gaan planten even hoog als de boom die 
daar staat,’ vertelt een medewerker van 
Jeugdland die op fabuleuze manier de 
kinderen weet te boeien. Alle koppies 
gaan richting de vijftien meter hoge els 
die hij aanwijst.

De onthulling van het gedenkbord heeft 
dan al plaats gevonden. Dat gebeurde 
met raketten, die door waterkracht 
worden voortgestuwd. Die kracht wordt 
opgebouwd door lucht in een cilinder 
te pompen, wat jongens uit de vijfde 
groep deden, maar geen enkele meid. 
De eerste raket werd een blindganger. 
De tweede lancering was spectaculair. 
Meinke Noordam kreeg bij de onthulling 
van het herinneringsbord de raket met 
een straal water over zich heen.

Consequenties
Waar komt ons eten vandaan en hoe 
kun je voor jezelf zorgen door te zaaien 
en te planten, dat is wat kinderen hier 
kunnen leren. Begrip van eetgedrag en 
de consequenties van onze leefstijl zijn 
andere leerdoelen van dit project.
Zou elk Amsterdams kind niet in een 
tuin moeten kunnen werken om te 
leren dat de aarde ons eten levert? En 
in elke wijk een voedselbos, bespaart op 
onze steeds duurder wordende bood-
schappen en je kunt met buurtgenoten 
tuinieren. #

Milieu

Het veld waar De Nieuwe Meent zou moeten komen, ligt er kaal bij

De onthulling van het gedenkbord gebeurde met raketten

‘Goed voor klimaat, 
gemeenschapszin  
en welzijn’
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klakkeloos groot onderhoud uitvoeren 
in een straat, maar eerst ophalen wat 
leeft, wat kan blijven omdat dat ge-
woon goed werkt. Amsterdam heeft de 
burgers nodig om de verduurzaming in 
de toekomst voor elkaar te krijgen. Dat 
vraagt maatwerk op een laag schaalni-
veau. Zodat een VVE bij een technische 
aanpak, meteen een warmtenet kan 
aanleggen. Beloon initiatief, faciliteer 
meer dan je voorschrijft.’  
Pieter Klapwijk bedenkt hardop wat  
hij voor Dwars de moeite van het 
schrijven waard vindt. Hij gaf zelfs nog 
een half jaartje (1984) ondersteuning 
als opbouwwerker aan de redactie van 
de Oosterparkkrant, een voorloper van 
Dwars.

Kansen voor Oost?
Klapwijk ziet kansen voor Oost in de 
komst van het Amsterdam Univer-
sity College en het oprichten van een 
klimaat-HUB biedt gelegenheid om 
kennis te gebruiken in het kader van 
duurzaamheid. Ook particuliere huisei-
genaren kunnen daar wat aan hebben. 
In samenwerking met Buurtcampus 
Oost (HvA) wordt buurtonderzoek ge-
daan in OBA Linnaeus. De aanwezigheid 
van deze onderwijsinstellingen geven 
mogelijkheden voor Oost om stappen te 
zetten in de verduurzaming. 

Positief afscheid
De behandeling tegen kanker slaat 
gelukkig aan en, positief als Pieter is, 
wil hij ons nog een goede tip meegeven: 
2x in de week volgt hij een sportieve 
training voor patiënten met kanker, bij 
het Cancer Care Center (o.a. vestiging bij 
Hockeyvereniging Athena), lotgenoten 
onder elkaar, onder begeleiding van 
een fysiotherapeut. En: vergoed door de 
verzekering. Een aanrader en het is nog 
gezellig ook! #

Tekst: Ellen Ros | Fotografie: Frank Schoevaart

Van opbouwwerker tot buurtbewoner 

Hij komt uit een christelijk gezin 
en is van huis uit maatschappij-
kritisch en politiek bewust opge-

voed. Dus wilde hij al jong politiek actief 
worden en studeren in Amsterdam, om 
opbouwwerker te worden. In Alphen 
aan de Rijn, waar hij op de middelbare 
school zat, zag hij wat opbouwwerkers 
deden en dat was wat hij wilde! Be-
woners ondersteunen en in hun eigen 
kracht zetten, zodat zij zich kunnen in-
zetten voor hun buurt; om zelf de regie 
te nemen en volwaardig het gesprek aan 
te kunnen met de gemeente.

Bij zijn aanmelding voor de sociale 
academie CICSA merkte hij dat er erg 
‘links’ werd gedacht. Maar hij was zelf al 
een paar jaar lid van de PSP dus dat was 
geen enkel probleem. Hij voelde zich als 
een vis in het water. Met een glimlach 
herinnert hij zich: ‘Als jonge voorzitter 
van de Wereldwinkel (17 jaar) hield  ik 
voor een volle zaal van vrouwen van 
het NKV, allemaal grijze hoofden, een 
vlammend betoog over maatschappij-
verandering. Het ging om de structuren 
en niet om de spulletjes van die We-
reldwinkel! Het resultaat van die avond 
was dat, na afloop, de hele tent was leeg 
gekocht!’
 
Wooncarrière in Oost
In zijn laatste jaar op de CICSA trok hij 
in een kraakpand in de Indische buurt. 
Na een volgend kraakpand en een offici-
ele huurwoning in de Oosterparkbuurt, 
kocht hij een appartement in de Dap-
perbuurt en nu woont hij al meer dan 
20 jaar met vrouw en kinderen in een 
eengezinswoning in Park De Meer. Ont-
wikkelingen in de buurt heeft hij heel 
bewust meegemaakt. Actief als bewoner 
van de Oosterparkbuurt gaf hij zijn 
inbreng in de stadsvernieuwing. En het 
resultaat van de ontwikkelingen in Oost 
is dat er een gemengde wijk is ontstaan, 
onder andere omdat er alleen op kleine 
schaal verkoop plaatsvond. Belangrijk 
om dat te behouden.

Wethouder met gevoel
Na een aantal jaren als opbouwwerker 
in Velzen en tegelijkertijd actief in de 
politiek in de Oosterparkbuurt, wilde hij 

wel eens zijn ideeën in praktijk bren-
gen in stadsdeel (Oud-)Oost. Hij werd 
wethouder in de periode 1994-1998. De 
Portefeuille Wonen sprak hem bijzonder 
aan. Een pittige klus, maar de schaal 
van Oost was goed ‘behapbaar’, hij kon 
uitstekend samenwerken met de amb-
tenaren en het contact houden met be-
woners was goed te doen. Hij herinnert 
zich onder andere de nieuwbouw van 
het OLVG, belangrijk voor Amsterdam, 
en het protest tegen de sloop van het 
Mariapaviljoen. Hij snapte die emoties 
in de buurt heel goed maar behoud was 
niet haalbaar. Hij kon tenminste nog 
wel zijn invloed uitoefenen om er geen 
betonnen kolos van de maken.
Trots is hij op het behoud van woningen 
in de Swammerdambuurt (Weesper-
zijde). Ondanks de verzakkingen en 
technische rapporten die sloop bijna 

onvermijdelijk leken te maken, lukte het 
te renoveren, in nauwe samenwerking 
tussen ambtenaren, de corporatie (De 
Key) en de Vereniging Buurtbehoud 
Weesperzijdestrook. Gewoon te mooi 
om te laten verdwijnen, dat zei zijn 
gevoel en hij was het met de actievoer-
ders eens. Dit waren voorbeelden: ‘Echt 
bestuurlijke vernieuwing, niemand was 
de baas, we waren echt partners in de 
samenwerking op basis van gelijkwaar-
digheid. Helemaal mijn ding!’

Is Oost veranderd? 
Wat is er in die 42 jaar veranderd? ‘De 
wijkaanpak van de Transvaalbuurt 
heeft de mooiste en de meest zichtbare 
verandering opgeleverd. Er is nog steeds 
een actief netwerk in de buurt in het 
Platform Transvaal, waar men weet 
wat leeft. De uitstraling van de Tugela-
wegblokken. Niet alleen renovatie maar 
ook mooie nieuwbouw, de buurttuinen 
Transvaal. De aanpak van de winkel-
panden in de Pretoriusstraat.’ 
Wijkaanpak, daar liep hij warm voor! 
Daarvoor kwam hij weer werken bij 
het stadsdeel. Wat volgde was de strijd 
tegen de drugspanden in de buurt, 15 
drugspanden samen met de woningcor-
poraties leeggehaald met steun van be-
woners en opbouwwerk. Een geweldig 
effect op de leefbaarheid van de buurt! 
Klapwijk: ‘Het is nu een mooi gemengde 
wijk, maar pas op voor ‘veryupping’. Er 
moeten niet méér woningen verkocht 
worden.’

Lessen
Hij wil wel wat lessen meegeven. ‘Pas 
maatwerk toe op een laag schaalniveau. 
En wees als ambtenaar kritisch naar de 
opdrachtgever, naar het bestuur. Geef 
aan als het anders moet, omdat je de 
praktijk ziet, praat niet naar de mond. 
Hou de bestuurder bij de les!’ Hij ziet de 
gevaren van de centralisatie. ’We rollen 
wel even wat uit wordt er dan gezegd 
als ambtenaren. Maar zo werkt dat 
niet!’
En voor bestuurders? ‘Verhoud je, in 
welk gebied of project je ook werkzaam 
bent, met de bewoners in de wijk, haal 
op wat leeft, wat de behoeften zijn. 
Zodat je draagvlak krijgt en mensen 
mee kunt nemen in plannen. Dus geen 

Pieter Klapwijk is al 42 jaar bewoner van Oost, was ooit wet-
houder en tot voor kort werkzaam als ambtenaar van het 
Stadsdeel Oost. Hij moet nu stoppen, ondergaat een kankerbe-
handeling, maar blijft hoopvol. Met ons blikt hij terug op zijn 
ambities en ervaringen. Welke lessen kan hij ons meegeven?   

Pieter Klapwijk is altijd een opbouwwerker gebleven

Pieter Klapwijk was wethouder in Oud-Oost tijdens de kraak en de sloop van het Mariapaviljoen
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‘Mijn ding is de brede 
wijkaanpak, over 
vele terreinen, voor 
en door de buurt’
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Kees Hoogeveen in april 
in OBA Linnaeus

Veel bewoners uit Oost kennen hem 
van zijn documentaire In het licht van 
Woltera van Rees, waarin hij medebe-
woners van de flat portretteerde omdat 
hij zich afvroeg wie nou precies zijn 
buren zijn?  De film ging in Pakhuis 
De Zwijger in première. Vervolgens 
werd hij uitgezonden door de VPRO en 
momenteel bereidt hij een avond in de 
OBA aan de Linnaeusstraat voor waar 
hij in april persoonlijk In het licht van 
Woltera van Rees zal gaan inleiden. 

In zijn studio zien we verschillende 
beeldschermen, montageapparatuur en 
een kast vol dvd’s en zelfs nog video-
banden met werk dat hij de afgelopen 
dertig jaar heeft gemaakt. We bekij-
ken de trailer van Het geheim van de 
Nederlandse topcoach (2010) waarin hij 
topcoaches als Louis van Gaal, Ton Boot 
en Gerard Kemkers interviewde om uit 

te vinden waarom hun werkwijze zo 
succesvol was. Een paar minuten later 
neemt hij ons mee, althans op beeld, 
naar de kop van de Wibautstraat waar 
hij in 2008 het Amstelcampus festival 
organiseerde op de bouwplaats van het 
voormalige Wibauthuis.

Waar ben je momenteel mee bezig, 
vragen we hem terwijl hij ons een kop 
zwarte koffie –‘sorry jongens, ik heb 
geen havermelk-,’ voorzet. 
‘Samen met Stadsdeel Oost maak ik de 
documentaire Stap voor Stap en leg ik 
vast hoe er gebouwd wordt aan een ge-
zonde samenleving. Een niet eenvoudig 
project met velerlei invalshoeken, van 
buurtbewoners tot mensen in de poli-
tiek. Deze documentaire speelt zich af 
rond de moskee in de Transvaalbuurt 
en is hopelijk een opmaat om inhoude-
lijk een verdiepingsslag te maken.’

Als we op een zaterdagochtend zijn studio onder de rook van het 
Muiderpoort Station betreden is Kees Hoogeveen, een boomlange 
vent met een prachtige bos zilveren krullen, een tikje onrustig.  
Zijn filmische eerbetoon aan de onlangs overleden wetenschapper 
Paul van de Water heeft hij amper afgerond of verschillende  
volgende projecten dienen zich aan.

Tekst: Jim Jansen | Fotografie: Eddy Ellert

De koffie is op, Eddy wil zijn beelden 
gaan bewerken en net voor het vertrek 
wijzen we op de saxofoon in de hoek 
van de studio. 
‘Ik maak al bijna mijn hele leven mu-
ziek, heb op het Museumplein in het 
voorprogramma van De Dijk gestaan en 

trad op North Sea Jazz op. Momenteel 
verzorg ik met het Artbeat Saxofoon 
Quartet een serie huiskamerconcerten. 
En ja, als buurtbewoners ons willen 
boeken, dan komen we graag langs. 
Gewoon even via de redactie een mail-
tje sturen.’ #

Met het Artbeat Saxofoon Quartet geeft Kees Hoogeveen een serie huiskamerconcerten

Journalist Jim Jansen en fotograaf Eddy 
Ellert begeven zich door Amsterdam-Oost 
en komen bekende en onbekende buurt-
genoten tegen. Deze keer Kees Hoogeveen, 
muzikant, filmer en creatief ondernemer.

"

Plan voor fleurig bloemenlint 
langs de Ringdijk

Wonen aan de dijk is een voorrecht. 
Maar het kan nog veel mooier als aan 
die dijk een kleurig bloemenlint wordt 
aangebracht. Waar zie je in de stads-
flora nog wilde veldbloemen? Ze maken 
mensen blij en verbinden hen met de 
natuur. Fietsers rijden er vrolijk langs, 
voetgangers en bewoners kijken hun 
ogen uit. Bijen en vlinders kunnen hun 
hart ophalen en kinderen leren ervan 
samen met juf of meester. En recent 
onderzoek toont aan, dat zo’n lint de 
dijk ook nog eens versterkt. Een ver-
sterking, die het oog ook nog streelt. 

Buurtinitiatief
Bewoners van de dijk vormden een 
initiatiefgroep om zo’n bloemenlint 
te realiseren. Ze dienden een voorstel 
in bij het stadsdeel in het kader van 
Oost Begroot, gebied Watergraafsmeer. 
Aan het woord zijn Antoinette Tanja 
en Gerrit Jolink van de initiatiefgroep: 
‘Het idee is een bloemenlint langs de 
Ringdijk tussen Middenweg en Nobel-
weg, een strook van 2 meter breed en 
400 meter lang aan de onderkant van 
de dijk. We willen een bloeiende strook 
creëren vol leven van insecten, vlin-
ders en bijen en zo de biodiversiteit en 
voedselrijkdom voor insecten in een 
aaneengesloten gebied verhogen.’

Bloemen maken dijk sterker
‘Zo’n kruidige begroeiing maakt de 
dijk bovendien sterker. Ook willen we 
zo bijdragen aan beter onderhoud en 
kwaliteit van het groen. We maken 
kinderen en andere geïnteresseerden 

De Ringdijk is een monumentaal 
stukje Watergraafsmeer. 
Onderaan een veelgebruikte fiets-
route en bovenop een schitterend 
voetpad en steeds meer een 
loungeplek langs het water.

Tekst en fotografie: Jaap Kamerling

zorgzamer voor groen en biodiversiteit. 
Bewoners kunnen er in participeren 
en het buurtgevoel neemt toe. Je kunt 
straks meer genieten van je omgeving. 
Nu wordt de dijkbegroeiing nogal ver-
waarloosd. Er vindt nauwelijks onder-

houd plaats, behalve af en toe met een 
grote maaimachine. Vooral tussen het 
witte huis op de dijk en de Middenweg 
lopen soms zelfs ratten. Om de strook 
van 800 vierkante meter geschikt te 
maken als bloemenlint willen we eerst 
de bodem zaai-klaar maken. Dat kan 
door het bestaande gras af te plaggen 
via een aannemer. Wel oppassen dat 
omwoelen van de grond voorkomen 
wordt en onkruidzaden zo geen kans 
krijgen. Op de afgeplagde grond komt 
vervolgens een grondlaag en daarna 
kun je het terrein klaar maken voor 
inzaaien. Op basis van de grondsoort 
worden zaadmengsels uitgekozen.

Voor een mooi ontwerp willen we een 
professionele ecoloog inschakelen. Er 
wordt al in dit najaar en daarna in 2024 
ingezaaid. Al op onze eerste oproep 
huis aan huis kwam een flink aantal 
positieve reacties.’ 

Bloei
Een groep bewoners ging meedenken 
en er werd contact gelegd met een 
landschapsontwerper en met Water-
net om het plan af te stemmen op de 
bestaande plannen voor dijkverster-
king en grondverbetering. Waternet 
reageerde enthousiast. 

De uitvoering start dit najaar als het 
plan in april door bewoners van 
Watergraafsmeer mede wordt uitver-
koren bij de stemming in het kader 
van Oost Begroot. De gekozen zaden 
gaan dan volgend jaar van april tot 
oktober bloeien. En al in het voorjaar 
van 2024 kan de stad dus gaan genieten 
van de bloemenpracht. In dat voorjaar 
zal er ook de feestelijke burengroen- 
dag zijn. #

Planmakers op de dijk

‘...vol leven van 
insecten, vlinders 
en bijen...’
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Leven in de (zelf)brouwerij

rwin Matzen ontvangt ons harte-
lijk in zijn woning in Betondorp, 
een aantal zelfgebrouwen bier-

tjes heeft hij al koud voor ons neergezet 
op de grote eettafel in de achterkamer. 
Bruine flesjes zijn het, sommige zelfs 
voorzien van een ‘Dwars’-etiket. Dit 
blijkt blond alcoholvrij bier, bij het 
openen klinkt een mooie ksss en bij het 
ingieten toont ze een mooie kraag. Het 
smaakt goed, wel wat zoet. Anderen 
zetten hun mond aan een ander flesje 
alcoholhoudend bier. Of was het nou 
‘pils’? Erwin knikt, die termen worden 
vaak door elkaar gebruikt maar er is wél 
een verschil. ‘Het zit in het alcoholper-
centage. Pils heeft 5, hooguit 6 procent 
alcohol, alles daarboven noem je bier.’

Creatief
Terwijl we tevreden onze eerste slok-
ken blond, stout of ale wegklokken, ver-
telt Erwin hoe hij ‘tot het bier’ gekomen 
is. Tot tien jaar terug werkte hij in de 
verpleging, een mooi, maar zwaar vak. 
‘Ik zag mezelf daar niet oud in wor-
den...’ Op reis in Australië ontdekte hij 
dat Australiërs net als Hollanders dol 
zijn op bier, maar dat ze het ook graag 
zelf brouwen. En dat is praktisch in dit 
enorme land waar het bier lang moet 
reizen om van A naar B te komen. Het 
was niet ongebruikelijk, vertelt Erwin, 
dat dorstige chauffeurs tijdens zo’n 
lange rit alvast aan het bier begonnen 
dat ze moesten vervoeren. Zelf brou-
wen is veiliger. En leuker, voegt Erwin 
eraan toe. Voordeliger. Creatiever. 

Want je kunt met een zelfbrouwpakket 
je eigen bier maken en zelf bepaalde 
smaakaccenten leggen (meer hop of 
kruiden toevoegen). En hoe leuk zou 
het niet zijn, bedacht Erwin tien jaar 
geleden, om zelf brouwen aan te leren 
en door te geven? Het gezellige met het 
nuttige verenigen. Hij was en is - voor 
zover hij weet – in Nederland (nog) de 
enige die de workshops zelfbrouwen 
verzorgt. Hij merkt dat het – sinds co-
rona – populairder wordt. Het bier dat 
hij zelf brouwt mag hij overigens niet 
verkopen vanwege licenties, de zelf-
brouwpakketten en workshops wél.

Basisingrediënten 
Voor het maken van bier zijn vier 
basisingrediënten nodig, legt Erwin uit: 
een graan als gerst (dat in een mouterij 
wordt bewerkt tot mout), een plant, 
hop (voor de houdbaarheid), gist en 
water – water is met 70% het hoofdbe-
standdeel. In het zelfbrouwpakket van 
Erwin worden de mout en de hop als 
een stroopsubstantie bijgeleverd. En 
dan nu de praktijk!

‘Willen jullie even ruimte maken,’ 
vraagt Erwin. ‘Flesjes opzij...’ We 
maken de tafel leeg waar Erwin even 
later een witte (pvc) emmer op zet, het 
brouwvat. Het oogt behoorlijk zwaar. 
Erwin knikt, ‘al met al zo’n 15 liter’. 
Bovenop de deksel zit een gaatje 
waarop een waterslotje is bevestigd, 

onderaan de emmer zit een kraantje. 
Zelfbrouwen en is een proces dat tijd 
en geduld vraagt, beseffen we nu. 
Aangezien we in een paar uur dat we 
hier zijn niet het hele proces kunnen 
behandelen, heeft Erwin het eerste 
deel van het zelf bierbrouwen al een 
paar weken geleden verricht.
Het brouwvat heeft hij toen ontsmet 
en daarna gevuld met 4 liter GEKOOKT 
water en 1 kilo suiker. Vervolgens 
voegde hij de mout en de hop (stroop) 
toe, ‘en dan is het goed roeren ge-
blazen. Dan komt er koud water 
bij. Dat zal gemiddeld zo’n 11 liter 
zijn, het ligt er aan wat voor soort 
bier je maakt.’ 

Zelf bier brouwen? Makkelijker dan je denkt, zegt Erwin Matzen, al tien jaar expert in ‘zelf bier brouwen’. 
Een groepje leergierige redactieleden van Dwars ging in Betondorp op bezoek bij Erwin voor tekst, uitleg 
en, vooral... proeven.

Tekst: Hella de Groot | Fotografie: Eddy Ellert

Pas als het brouwsel genoeg is afge-
koeld (te checken met een in het pakket 
meegeleverde hydrometer) mag de gist 
erbij. Meteen daarna moet de deksel 
erop, alleen door het waterslotje kun 
je zien of/dat de gisting ‘werkt’. De vol-
gende dag worden er bubbels zicht- en 
hoorbaar. ‘Ik hoor niks nu,’ merkt een 
redactielid op. ‘Klopt,’ zegt Erwin. ‘Het 
geblub en geploep hoor je in het begin 
heel duidelijk, maar in de tweede week 
houdt dat op.’

Wachten
We zitten nu aan het einde van de 
tweede week na die eerste gisting. 
‘De deksel kan er nú af’, zegt Erwin. 

Die zit goed dicht maar eenmaal 
geopend zien we een wat donkerge-
kleurde watersubstantie waarin wat 
hopbladeren drijven. De geur is wat 
weeïg maar al onmiskenbaar ‘bierig’. 
Dan komt Erwin bij de werking van het 
koolzuur die het bier zo karakteristiek 
fris en schuimig zal maken. Hij pakt 
een suikerzak en voegt wat toe aan 
het brouwsel dat meteen begint te 
schuimen en te bruisen. De smaak 
van het bier dringt je neusgaten bin-
nen, het is alsof je het al kunt proeven. 
Eén voor één zetten we volgens de aan-
wijzing van Erwin een leeg bierflesje 
onder het kraantje, we tappen af en 
sluiten af met een dop die we vastzet-
ten met een stoere tang (vraagt een 
beetje oefening). Het bier dat we zonet 
gebotteld hebben is nog niet goed
op smaak, ‘waarschuwt’ Erwin. 
Er zal nog zeker drie weken overheen 
moeten gaan voordat het is gerijpt en 
geklaard, dat wil zeggen goed op smaak 
en helder. Nog beter is het om zes 
weken te wachten. Enkele redactiele-
den kijken Erwin glazig aan. We kun-
nen ze het beste staand op een koele 
plek wegzetten, gaat Erwin verder. 
Zeker niet in het (zon)licht, niet in de 
koelkast want koelte onderbreekt 
de gisting.

‘Wanhopig biertje’
Wie dacht dat de bruine of groene 
kleur van een bierfles een marketing-
truc was, heeft het mis; de kleur heeft 
juist een beschermende functie tegen 
het licht, legt Erwin uit. ‘Daarom zijn 
die biertjes in doorzichtige flessen ook 
zo slecht, en het is nog duur ook...’ 
(hij doelt op bier waarin het Spaanse 
woord voor ‘wanhopig’ is verwerkt). 
Bier is niet ongezond, benadrukt hij, 
ondanks de suiker. Het suikergehalte 
bepaalt het alcoholpercentage. ‘Mout  
is gezond, het bevat natuurlijke suikers, 
al zijn die suikers niet voldoende om  
er bier van te maken. Hop is gezond, 
water is niets mis mee, alleen de 
alcohol is niet gezond. Tenminste, als 
je er teveel van drinkt. Bierbuik, lever, 
nieren, roekeloos rijgedrag...’ somt 
Erwin op. Alcoholvrij bier is dus in 
deze visie zelfs gezond, en je krijgt het 
simpelweg, vertelt hij, door de alcohol 
te laten verdampen. Het basisprincipe 
is voor alle bieren hetzelfde, de wensen 
van de zelfbrouwer bepalen de bijzon-
derheden in smaak. Zelf brouwen is 
niet moeilijk, al luistert het afmeten 
van de hoeveelheden van ingrediënten 
en temperatuur nauw. We weten 
niet of we zelf gaan brouwen maar we 
zijn wel al dankbare consumenten! 
Erwin geeft ons allemaal ons eigen bier 
mee, plus nog wat extra flesjes zelfge-
brouwen bier. Het zorgzame van de 
verpleger heeft hij ook als zelfbrouwer 
behouden. #

Meer info over pakketten en workshops 
op www.www.zelfbierbrouwen.com

‘Mout is gezond, 
hop is gezond, alleen 
de alcohol niet’

E



  Nummer 234  # DWARS DOOR DE BUURT  /18     Uit de buurt

Eigen Haard is schimmel waard
Aan goeie bedoelingen geen gebrek. Ook niet bij het verschijn-
sel schimmelwoningen. Lokale politici zien de problemen. 
Maar woningcorporaties en andere verhuurders aanzetten tot 
het echt oplossen ervan lukt maar niet.

Tekst: Wim Kerkhove | Fotografie: Lotte Kerkhove

Schimmels kunnen worden veroor-
zaakt door doorslaand vocht, opstij-
gend vocht en slecht geventileerde 
ruimtes. Regenwater dat binnendringt 
in de muur door slijtage of een ver-
keerde constructie, kan zich in combi-
natie met slechte ventilatie ontwikke-
len tot een schimmel.
In veel sociale huurwoningen is er iets 
mis met de mechanische ventilatie 
of werkt deze helemaal niet. Midden 
in de winter ramen en deuren tegen 
elkaar openzetten met jonge kinderen 
en huisdieren, is om veel redenen, 
naast dat je voor de mussen stookt, 

geen goed idee. Daarbij zit de dou-
che in veel woningen tegenwoordig 
ergens midden in de woning zonder de 
natuurlijke ventilatie van een raam. 
Daar krijg je het vocht beslist niet weg 
door alles tegen elkaar open te zetten. 
Als er in zo'n ruimte niet mechanisch 
kan worden geventileerd, dan creëer 
je een schimmelwoning! 

Ongezond
Mijn dochter woont met haar partner 
en hun twee kleine kinderen in zo'n 
schimmelwoning waar het vocht langs 
ramen en muren loopt en je het bed-

Een vrolijk groepje cursisten van De Kat krijgt hun certificaat

Jan Leegwater in gesprek met een lid van de actiegroep

De actiegroep houdt iedere maandag-
middag spreekuur in Buurthuis Lydia 
op het Roelof Hartplein. Het spreek-
uur wordt bemenst door leden van de 
actiegroep ‘Wij weigeren de huurver-
hoging’, afdeling Amsterdam. Vandaag 
is het Jan Leegwater van huurders-
vereniging Huurdersbelang Zuid. Hij 
steunt huurders die de huurverhoging 
willen weigeren. Die steun is zowel 
praktisch als mentaal. 

Gedoe met documenten
Leegwater legt de procedure uit: ‘De 
verhuurder stuurt voor 1 mei een 
voorstel voor de huurverhoging. Als 
je deze verhoging wilt weigeren is 
de eerste stap de huurbetaling van 
automatisch omzetten naar handma-
tig en de verhoging niet overmaken. 
Je hoeft in dit stadium verder nog 
niets te doen. Vóór 1 oktober moet de 
verhuurder een aangetekende herin-
neringsbrief sturen. Als je die hebt 
ontvangen kan je bezwaar maken bij 
de Huurcommissie.’
‘Dat bezwaar maken gaat online, maar 

het is nogal een gedoe met allerlei 
documenten die je moet uploaden. Wij 
helpen daarbij. Bij de huurcommissie 
moet je dan beargumenteren waarom 
je de verhoging weigert. Dat kunnen 
allerlei argumenten zijn. Bijvoorbeeld 
dat het inkomen maar tijdelijk is of 
dat je zelf al veel geld in de woning 
hebt gestopt om het van bouwval tot 
woning te maken. In eerste instantie 
beoordeelt de Huurcommissie het 
bezwaar schriftelijk. Ben je het er niet 
mee eens dan kun je het voor laten 
komen en je hebt daarna ook nog een 
mogelijkheid om in verzet te gaan.’
‘Naast deze herinneringsbrief wor-
den huurders ook vaak bestookt met 
dreigende brieven van deurwaarders. 
Die brieven van deurwaarders mogen 
helemaal niet zolang de Huurcom-
missie geen uitspraak heeft gedaan. 
Het maakt mensen onzeker. Elkaar 
steunen en ervaringen uitwisselen is 
dan heel belangrijk.’

Huurverhoging geen natuurwet
Via de groepsapp van ‘Wij weigeren 

de Huurverhoging’ kom ik in contact 
met Lisa uit de Oosterparkbuurt, zij 
weigerde om principiële redenen de 
huurverhoging. Op de vraag hoe zij 
er toe kwam om de huurverhoging 
te weigeren, antwoordt ze: ‘Ik betaal 
bijna de helft van mijn minimuminko-
men aan huur, dat zou maximaal 30 
% mogen zijn. Ik realiseerde mij dat 
de huurverhoging geen natuurwet is. 
De woningbouwcorporaties hoeven de 
huren niet te verhogen en huurders 
hoeven de verhoging niet te accepte-
ren. Daarnaast is mijn woning slecht 
onderhouden. Ik kan alleen douchen 
met een raam wijd open omdat de mu-
ren anders onder de schimmel komen 
te zitten. De woningbouwcorporatie 

doet er niets aan om de afzuiging te 
verbeteren. Op verduurzaming van 
de woning is geen zicht. Jaren geleden 
heeft er iets van onderhoud plaats-
gevonden, maar met de goedkoopste 
materialen waardoor alles snel stuk 
gaat. Mijn opa werkte vroeger bij een 
woningbouwvereniging. Hij was ge-
voelig voor onrecht en zei steeds: ‘Die 
woningen zijn allang afbetaald.’ Dit 
alles maakte het voor mij een logische 
stap om protest aan te tekenen binnen 
de marges van de wet. Wonen is een 
basisrecht, geen gunst.’ #

Voor meer: https://wijweigerende-
huurverhoging.nl/ of https://www.
huurdersbelangzuid.nl/

Tekst en fotografie: Rose Bartholomé

dengoed en de knuffels van de kinde-
ren uit kunt wringen. Mijn dochter is 
al tweeëneenhalf jaar verwikkeld in 
een slopend en ziekmakend gevecht 
met woningcorporatie Eigen Haard. Er 
is en wordt helemaal niets verholpen. 
De mechanische ventilatie heeft, al 
sinds zij daar woont, nooit gewerkt 
en Eigen Haard is niet van plan daar 
iets aan te doen. Zij komen hooguit 
met wat tijdelijke goedkope en vooral 
cosmetische lapmiddelen voor rotte 
kozijnen en schimmelplekken. Een 
likje verf hier en een likje verf daar. 
Mijn dochter heeft inmiddels een dos-
sier van hier tot Tokio en heeft nu ook 
een advocaat ingeschakeld. Haar doch-
tertje van drie-en-een-half heeft lange 
tijd rondgelopen met een middenoor-

ontsteking en het hele gezin heeft te 
maken met astmatische klachten die 
volgens hun huisarts goed veroorzaakt 
kunnen zijn door de langdurige bloot-
stelling aan de zwarte schimmel. De 
gezondheidsschade is levenslang!

Aanpakken
De ongezonde woning van mijn doch-
ter is één van de vele van Eigen Haard. 
Aan de Insulindeweg zijn er meer, de-
zelfde problemen doen zich voor in de 
Palembangstraat, om de hoek van de 
Insulindeweg. Maar ook uit Betondorp, 
uit meerdere wijken in Amsterdam en 
ook uit Amstelveen komen klachten 
van ernstige schimmeloverlast.

Eigen Haard, andere corporaties en 
ook particuliere verhuurders moeten 
nu echt eens goed worden aangepakt. 
Zij verhuren voor veel geld woningen 
in heel Amsterdam, die zij vanwege 
de slechte staat van onderhoud en het 
ziekmakende binnenklimaat eigenlijk 
niet zouden mogen verhuren. 
Onderzoek wijst uit dat een kwart van 
alle woningen in Amsterdam last van 
schimmel heeft. Reden genoeg om het 
probleem alsmaar onder de aandacht 
te blijven brengen van politici, in de 
stadsdeelcommissie en in de gemeen-
teraad.

Isolatieoffensief
Wethouder Zita Pels (Groen Links) is 
verantwoordelijk voor Duurzaamheid 
en Volkshuisvesting. Dat betekent dat 
ze onder meer nieuwe afspraken moet 
maken met corporaties rond bijvoor-
beeld isolatie en de aanpak van schim-
melwoningen. Gemeenteraadslid Lian 
Heinhuis (PvdA) meldt desgevraagd: 
‘Concreet heeft de wethouder verteld 
dat het Isolatieoffensief gekoppeld zal 
worden aan het programma woning-
kwaliteit, waarin schimmelwoningen 
al werden aangepakt. Energiearmoede 
en schimmel hangen vaak samen, bij 
beide gaat het om woningen die (te) 
slecht zijn onderhouden. We moeten 
dit in de politiek blijven agenderen 
en corporaties aanspreken op hun 
taak om te zorgen voor woningen van 
goede kwaliteit. Binnenkort zullen we 
de samenwerkingsafspraken tussen 
gemeente en corporaties opnieuw 
opstellen en ik wil dat de aanpak 
van dit probleem ook onderdeel van 
die afspraken wordt. Het duurt echt 
al veel te lang en het is niet meer te 
verantwoorden dat bewoners in deze 
woningen leven.’ #

Meer dan 800.000 huurders hebben na het betalen van de 
huur te weinig over voor de noodzakelijke kosten en levens-
onderhoud. De actiegroep ‘Wij Weigeren de Huurverhoging’, 
gestart door de Bond Precaire Woonvormen, strijdt daarom 
voor meerjarige huurbevriezing om wonen voor iedereen be-
taalbaar te houden. 

‘De mechanische 
ventilatie heeft 
nooit gewerkt’

Weiger de Huurverhoging
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De paardenkracht van garage Schnabel
Aan de Tweede Boerhaavestraat 17 wordt hard gewerkt. Iedereen die binnenkomt stapt in een 
wolk van olie en uitlaatgassen, met eigenaar Erik Schnabel meestal ergens liggend onder het 
karkas van een auto. In zijn bezwete handen huist de geur van het bijna honderd jaar oude 
familiebedrijf. 

Tekst: Carolien Gevers | Fotografie: Frank Schoevaart

De stamhouder was opa Jacob 
(1902-1970), die als taxichauf-
feur al aan zijn auto’s sleutelde. 

Als hij werd gebeld, verruilde hij vlie-
gensvlug zijn overall voor een heuse 
mantel, deed zijn petje af en reed 
naar de klant. Trots vertelt kleinzoon 
Erik hoe zijn opa in 1925 officieel zijn 
garage opende. ‘De eerste jaren op 
huisnummers 11-13 met zijn zwager 
bij hem in dienst. Toen deze laatste 
daarna als garage Nijman verderging, 
schoof mijn opa op naar nr 17.’ Een 
ingelijste foto aan de wand van zijn 
kantoortje is de stille getuige. 

Niet klein te krijgen
Je zou niet zeggen dat Erik (1967) 
zijn opa nauwelijks heeft gekend. 
Op een liefdevolle manier vertelt de 
kleinzoon over de talenten van zijn 
grootvader. De Joodse man die op weg 
naar Westerbork uit de trein wist te 
springen en daarna jaren door Europa 
zwierf, terwijl zijn vrouw -niet Joods- 
een oogje op de ‘gesloten’ garage 
hield, waar allerlei auto’s van klanten 
gestald bleven staan. De man die na de 
oorlog gewoon weer verder ging met 
in 1956 ook zijn zoon Hans (1933-2022) 
in het bedrijf. En de man die in zijn 
vrije tijd op straat voor kinderen stond 
te goochelen. Erik: ‘Hij was niet klein 
te krijgen.’

Dit betekende dat er van de ene op 
de andere dag nauwelijks werk was. 
Erik sleepte zich een paar jaar met 
buikpijn van de stress naar de garage, 
tot hij noodgedwongen zijn personeel 
moest ontslaan. Daarna krabbelde hij 
weer op en ging zijn solobedrijf steeds 
meer waarderen. ‘Ik ben een echte 
kleinzoon van mijn opa. Van jongs af 
aan ben ik een knutselaar geweest, het 
begon met technisch lego, maar ook 
al vroeg met sleutelen aan mijn eigen 
fietsjes, wat ik niet van mijn vader 
leerde. Wat dat betreft slaan onze 
genen kennelijk telkens een generatie 
over want mijn twee zoons hebben 
zelfs niets met auto’s, ook niet het 

technisch inzicht van mijn vader. Dat 
geldt trouwens ook voor mijn broer 
die al jaren in de IT werkt.’

Toen en nu
In oktober 2022 overleed de vader van 
Erik. Hij heeft er nog steeds last van. 
‘Gek hè, terwijl die toch de respectabe-
le leeftijd van 89 heeft bereikt. Ik heb 
alle klanten, die hem nog kenden, een 
rouwkaart gestuurd. Ik heb veel aan 
hem te danken. Onze garage lijkt nog 
steeds behoorlijk op de oude van mijn 
vader. We hebben nog altijd dezelfde 
informele sfeer en het persoonlijk con-
tact met onze klanten. Ik ken iedereen 
bij voornaam en houd ervan als men-
sen gewoon, als bij de buren, binnen-
lopen.’ Dwars had dit al gezien. Voor 
iedereen die binnenliep, nam Erik de 

In de Amstel
‘Dat gold op een andere manier ook 
voor mijn vader Hans,’ vertelt Erik. 
‘Waar mijn opa altijd al een sleute-
laar was, was mijn vader van meet af 
aan een, minstens zo hard werkende, 
manager. Met een technisch manage-
ment diploma in zijn zak, trok die juist 
personeel aan voor het handwerk, 
waar hij zelf wel de kennis maar min-
der de vaardigheid voor bezat. Zo ben 
ik, toen ik in 1987 in de zaak kwam, 
met name opgeleid door Joop Muller, 
een monteur die destijds al bij Jacob 
was begonnen. Mijn vader had wel 
dezelfde moraal als die van zijn vader. 
‘Keihard voor weinig, nooit chagrijnig’ 
luidde het familiemotto. Ook had hij 
zijn eigen principes. Zo was hij in de 
jaren negentig faliekant gekant tegen 
het betaald parkeren, dat toen werd 
ingevoerd. Om zijn klanten te helpen 
ontkoppelde hij rustig de wielklem-
men van hun auto’s. Ik vrees dat er 
nog vele in de Amstel liggen,’ lacht 
Erik voluit. ‘En hij vervalste zelfs zo nu 
en dan de parkeerkaartjes. Kan je je 
voorstellen dat dit dezelfde man is die 
in zijn pauzes hier in de garage orgel 
zat te spelen? Muziek was zijn pas-
sie, daar achterin stond jarenlang zijn 
elektrisch orgeltje. De klanten vonden 
dat prachtig. Mijn vader speelde ook 
in een klezmerband, en trad zelfs op 
in de Rode Hoed.’ Erik wil zijn oma 
en moeder zeker niet vergeten. Zij 
verzorgden altijd, in stilte vanuit huis, 
de facturatie en administratie van de 
zaak. 

Overgeslagen genen
In 2012 vormde Erik het familiebedrijf 
om tot eenmansbedrijf. Hij had moei-
lijke jaren achter de rug. Kort nadat 
zijn vader met pensioen was gegaan 
ontstond de bankencrisis in 2008. 

tijd, met een opvallend transparante 
uitleg over wat hij had gerepareerd. 
Naast onderhoud, reparatie en APK 
keuringen, doet de garage ook alles op 
het gebied van (de)monteren, balance-
ren  en verwisselen van banden. 
Erik toont aan de wand alle planken 
met tientallen opgeslagen zomerban-
den van zijn klanten. ‘Natuurlijk zijn 
er in de loop van de tijd ook dingen 
veranderd. Zo hebben wij het uit-
deuken en spuiten van auto’s helaas 
moeten uitbesteden aan schadebe-
drijven, allemaal door toedoen van de 
centralisatie van de verzekeringen. 
Ik vind dat jammer. Daar staat tegen-
over dat we wel tegenwoordig op een 
betere manier voorruiten vernieuwen. 
En we hebben modernere apparatuur.’ 
Erik vindt het moeilijk te zeggen wat 
zijn eigen expertise is. Uiteindelijk 
mompelt hij dat hij echt goed is in de 
reparatie van elektronische systemen, 
al relativeert hij dit even later weer 
meteen. ‘Je bent nooit in alles 100%. Ik 
ben een perfectionist. Alles moet goed 
zijn, ik voel het als mijn verantwoor-
delijkheid dat iedereen veilig de weg 
op kan.’
 
Andere paardenkrachten
Pratend over de toekomst vertelt Erik 
in gesprek te zijn met een nieuwe com-
pagnon. ‘Ik vind mijn werk nog steeds 
fantastisch, maar het wordt me met 
het ouder worden in mijn eentje straks 
fysiek te zwaar.’ Out of the blue bekent 
Erik vroeger altijd een andere droom 
te hebben gehad. Hij wilde in de paar-
denbusiness. Erik blijkt een fervent 
paardrijder te zijn en samen met zijn 
vrouw, die hij op stal leerde kennen, 
al jaren paarden te hebben. ‘Iedere 
ochtend ga ik, voor ik ga werken, mijn 
paarden verzorgen.’ Erik klinkt gepas-
sioneerd. ‘Ik ben destijds de zaak in-
gegaan omdat ik me verantwoordelijk 
voelde voor het familiebedrijf en echt, 
ik heb nooit spijt gehad. Maar paarden 
zijn altijd mijn passie gebleven. Die 
passie is ons familiekenmerk. Mijn 
zoons hebben die ook. Mijn opa had 
die voor goochelen, mijn vader voor 
muziek en ik voor paarden. Passies 
moet je koesteren. Ik zal ervoor zorgen 
dat de compagnon die ik ga aantrek-
ken net zoveel paardenkrachten in 
huis heeft als onze familie.’ #

Op oost-
online iedere 
dag
nieuws en 
meer uit Oost 
Amsterdam

‘Vader ontkoppelde 
rustig wielklemmen 
van zijn klanten’ 

Erik Schnabel: ‘Het begon met technisch lego’

Dwars-online: 
Dwars op 
internet
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Dagbesteding: hoe ingewikkeld kan het zijn

Kwaliteit van leven
‘Wat ga ik doen na mijn pensioen en 
welke nieuwe impuls geef ik  aan mijn 
leven om mij nuttig te blijven voelen?’ 
Een zinvolle dagbesteding is een moge-
lijk alternatief.
Onder dagbesteding verstaan wij als 
Ouderen Advies Raad (OAR) een zin-
volle besteding van de dag voor oude-
ren in groepsverband. Het aantal uren, 
dagdeel of een hele dag kan verschil-
len. Het biedt plezier, een dagritme en 
het ontlast de mantelzorger.
Door de deur uit te gaan, andere men-
sen te ontmoeten en nieuwe kennis op 
te doen wordt in een sociale behoefte 
voorzien. Met gezond en actief oud 
worden verbetert de kwaliteit van 
leven en maakt het de kans op een-
zaamheid kleiner.

Hoe is dagbesteding georgani-
seerd in Amsterdam?
Denk hierbij aan een piramidevormige 
constructie met een: 
- brede basis zonder indicatie
- WMO-dagbesteding als tussenlaag 
- WLZ-dagbesteding als de top van 
 de piramide
Dit ingewikkelde systeem is het gevolg 
van een politiek besluit in 2014 om het 
zorgstelsel  ingrijpend te wijzigen en 
een aantal taken van het Rijk naar de 
Gemeente over te hevelen.

Tekst: Annette Wiese en Els Nicolaas (bestuursleden OAR) | Illustratie: Judith Lammers

De woensdagochtenden begeleidt Piet zijn vrouw naar de dagbesteding ‘Vergeet me niet’. Ze zijn wat 
aan de late kant. Op het programma staat het ‘Danspaleis’ en als muziek klinkt een wals. Onder het dansen
brengt Piet zijn echtgenote naar de stoel in de kring, waar zij zich direct op haar gemak voelt en mee 
beweegt met de muziek. Zonder drama vertrekt hij weer en blijft zij in deskundige handen achter. 
Het is een goed huwelijk, maar haar geheugenverlies maakt dat zij steeds afhankelijker van hem wordt 
als mantelzorger. Nu heeft Piet even zijn handen vrij. Na de lunch om twee uur haalt hij haar weer op. 

Bij deze decentralisatie kwam de bekos-
tiging voor rekening van de gemeente 
of bij de zorgverzekeraar terecht. De fi-
nanciering vanuit de AWBZ (Algemene 
Wet Bijzondere Ziektekosten) is gestopt. 
De taken zijn nu in vier verschillende 
wetten onder gebracht: de WLZ (Wet 
Langdurige Zorg), de WMO (Wet Maat-
schappelijke Ondersteuning), de Zvw 
(Zorgverzekeringswet) en de Jeugdwet. 
De overheveling naar de gemeente is 
met een  bezuiniging gepaard gegaan, 
waarvan de negatieve gevolgen nog 
steeds doorwerken. 

Voor de  toegang naar dagbestedingen, 
die onder de WMO en WLZ vallen 
is een indicatie nodig. Hiervoor zijn 
criteria opgesteld, die sterk samenhan-
gen met zelfredzaamheid, gezondheid, 
fysieke beperkingen, gedrag en proble-
men met horen en zien.

Dagbesteding zonder indicatie
Het fundament van de piramide be-
staat uit activiteiten, waarvoor geen 
indicatie nodig is: in buurtcentra, in 
ontmoetingsruimtes in de wijk etc. 
Een vrije inloop voor buurtbewoners 
behoort tot de mogelijkheden. Soms 
wordt een kleine bijdrage gevraagd: 
een onkostenvergoeding of inschrijf-
geld voor een cursus. Vrijwilligers 
spelen bij deze vorm van dagbesteding 
de hoofdrol. Bij het stadsdeel kan een 
subsidie worden aangevraagd, die be-
taald wordt uit de pot ‘sociale basis’.

Dagbesteding met een WMO-
indicatie
Aan ‘Amsterdammers, die niet zelf-
standig kunnen deelnemen aan de 
maatschappij’ geeft de gemeente een 

indicatie voor dagbesteding af. Het gaat 
om mensen die  niet gemakkelijk aan 
groepsactiviteiten in de buurt kunnen 
meedoen. Ze zijn op hulp aangewezen, 
omdat ze vergeetachtig worden of wat 
beperkt zijn door ziekte etc. Wel zijn ze 
zelfredzaam genoeg om zonder hulp 
naar het toilet te gaan.
Voor het vervoer naar de dagbesteding 
geldt dat mensen zelf of met hulp van 
hun omgeving (familie, vrienden of 
buren) naar de dagbesteding komen. 
Als dat niet mogelijk is dan zorgt de 
aanbieder voor vervoer. Daarvoor is 
geen aparte vergunning of vergoeding 
nodig. Het AOV (Aangepast Openbaar 
Vervoer) is hier formeel niet voor 
bedoeld.

Diverse organisaties, die dagbesteding 
aanbieden kunnen op de aanbesteding 
van de gemeente inschrijven. Om de 
5 jaar wordt beslist welke organisaties 
mogen meedoen.
In jargon heet dat aan welke partijen 
de uitvoering wordt ‘gegund’.
In januari 2023 is de nieuwe lijst voor 
de komende tijd vastgesteld. Tegelij-
kertijd heeft de gemeente Amsterdam 
besloten om de regie voor de toewijzing 
bij de buurtteams te leggen. 
De hoofdrolspelers bij de WMO-laag 
zijn dan: de gemeente voor het afgeven 
van de indicaties, de zorg en wel-
zijnsorganisaties als uitvoerders en 
de buurtteams.

Dagbesteding met een WLZ-
indicatie
De top van de piramide bestaat uit de 
WLZ, waarbij het CIZ (Centrum Indica-
tiestelling Zorg) de toegang bepaalt. Om 
voor een WLZ-indicatie in aanmerking 
te komen gelden de afhankelijkheid 
van 24 uur zorg in de nabijheid of een 
permanent toezicht als belangrijkste    
voorwaarden.

Voor de aanvraag van langdurige 
zorg is het CIZ het centraal loket. De 
formulieren zijn digitaal beschikbaar 
en via de computer  uit te printen of 

worden opgestuurd. Het CIZ stelt de 
indicatie vast en daaronder valt ook de 
toewijzing voor een passende dagbe-
steding onder deskundige begeleiding 
in groepsverband. Voor de inschatting 
van de zelfredzaamheid kan een client-
ondersteuner op huisbezoek komen. 
Het vervoer is de verantwoording van 
de organisatie.
De hoofdrolspelers zijn: het CIZ 
(Centrum Indicatiestelling Zorg), de 
zorgverzekeraar en zorgaanbieders:  
Cordaan, Amsta, Stichting Philadelphia, 
ZGAO etc. Een eigen bijdrage wordt 
gevraagd en is afhankelijk van het 
inkomen.
Online aanvragen via www.ciz.nl of 
telefonisch op 088 - 789 1000.

De buurtteams
De regie ligt nog maar kort bij de buurt-
teams en daarom zijn de gevolgen 
op de werkdruk, de overdracht van 
cliënten en de afstemming met ander 
betrokken partijen nog niet duidelijk. 
Het buurtteam is zelf geen aanbieder 
van dagbesteding, maar krijgt een 
toewijzende, coördinerende en admi-
nistratieve taak. Hoe gaan begeleiders, 
die al een vertrouwensrelatie met hun 
cliënten hebben opgebouwd met de 
buurtteams samenwerken vanuit deze 
nieuwe rolverdeling?

Het belang van een sociale kaart
Voor de toewijzing van een passende 
dagbesteding is een goede kennis van 
de sociale kaart een voorwaarde. 
Dat kan op twee manieren: op papier 
voor Amsterdammers, die geen toegang 
tot de computer hebben of digitaal.
Dynamo heeft als welzijnsorganisatie 
voor stadsdeel Watergraafsmeer 
een plattegrond van de sociale kaart 
gemaakt. Met cijfers is aangegeven 
op welke plek in de buurt wat te doen 
is en in de legenda ernaast staat de 
uitleg. De website is te vinden op 
www.jekuntmeer.nl.

Aanbestedingen en de gevolgen
Iedere gemeente is wettelijk verplicht 
om elke 5 jaar nieuwe contracten voor 
de WMO-voorzieningen af te sluiten. 
Zo krijgen nieuwe partijen kans op een 
contract en staat het stelsel open voor 
vernieuwing.
Door de vele partijen die meedingen 
dreigt versnippering en gaat er veel tijd 
en geld verloren aan papierwerk. Het 
leidt tot chaos bij de nieuwe verdeling. 
Parool kopt dat voor ruim 800 kwets-
bare Amsterdammers een nieuwe 
dagbesteding moet worden gevonden 
door de keuze van de gemeente voor 
een andere aanbieder. Cliënten missen 
daardoor voor langere tijd en voor 
altijd hun uitstapje en blijven thuis op 
de bank zitten. #

Reageren? 
Tunny Jongejan: t.jongejanmaat@chello.nl,
Els Nicolas: enicolas@xs4all.nl,
Frank Stork: 020 - 665 10 63,
Annette Wiese: wiesegca@gmail.com

Soms wordt een 
kleine bijdrage 
verwacht

Meer info (over dag-
besteding) op 
www.jekuntmeer.nl
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Informatie 
www.dynamo-amsterdam.nl

www.dynamojeugd.nl

info@dynamo-amsterdam.nl

telefoon 020 - 46 09 300

facebook Dynamo beweegt  
tot meedoen

instagram Dynamo beweegt 
tot meedoen

Hulp nodig?
Heeft u vragen over geld, zorg, mee-
doen, wonen, gezondheid, werk en/of 
veiligheid? Medewerkers van Buurtteam 
Amsterdam staan voor u klaar.

www.buurtteamamsterdam.nl

info@ buurtteamamsterdam-oost .nl

telefoon 020 - 46 20 300 

Post Oost
Voor opstap naar werk,  
vrijwilligerswerk en activiteiten

www.postoost.nl 

Voor Elkaar in Oost
Voor praktische hulp of een  
luisterend oor.

www.dynamoamsterdam.nl/
voor-elkaar-in-oost

telefoon 020 - 46 09 300 

Dynamo
Welzijnsorganisatie Dynamo in 
Amsterdam stimuleert en ondersteunt 
bewoners om actief mee te doen aan 
de samenleving. Zoals: vrijwilligers-
werk, activiteiten in de buurt, mantel-
zorgondersteuning, hulp via buurtteam, 
activiteiten om talent te ontwikkelen, 
activiteiten om te leren. 
Zodat niemand aan de kant hoeft 
te staan. 

21

foto: M
arcel Israel

Dynamo

Go SOCIAL Make IMPACT

Verschillende bedrijven hebben al gebruik 
gemaakt van dit verbindende concept van 
Dynamo. Dit jaar breidt Dynamo uit met 
verschillende opties voor bedrijven:
• Teamdag. Een teambuilding dag waarbij een 
bedrijf zich inzet voor de buurt, door samen te 
koken, verrassingspakketjes rond te brengen of 
een markt te organiseren.
• Structureel. Een wekelijkse activiteit die zich 
herhaalt en die door het team wordt uitgevoerd, 
afwisselend in duo’s of kleine groepjes. Dit kan 
bijvoorbeeld boodschappenhulp zijn voor een 
oudere buurtbewoner of meehelpen bij een 
buurtlunch bij een buurthuis in de buurt.
• Op kantoor. Een activiteit waarbij de buurt-
bewoners welkom zijn op het kantoor en waar-
bij alle collega’s kunnen kennismaken met de 

buurtbewoners. Een vraag-maar-raak lunch is 
een goed voorbeeld daarvan.
Bij alle activiteiten neemt Dynamo de organise-
rende rol, zodat het bedrijf zich kan storten op 
de uitvoering en weinig tot geen werk vooraf of 
achteraf heeft. Hierdoor is het bedrijf ontzorgt 
en staat ontmoeting met buurtbewoners cen-
traal tijdens de uitvoering van de activiteiten.
Wij hebben ontzettend veel zin om alle bedrij-
ven in Amsterdam uit te nodigen om mee te 
doen met Go SOCIAL Make IMPACT.

Neem een kijkje op onze nieuwe pagina van 
Social Impact en kom samen met jouw bedrijf 
in actie! #

www.dynamo-amsterdam.nl/socialimpact

Tijdens de (her)opening van het Oosterparkhuis presen-
teerden Hassan Azehaf (33) en Mathieu Meyer (42) met gepaste 
trots hun leertraject Boon Chance. De eerste lichting kers-
verse, door hen tot gekwalificeerde barista’s opgeleide 
leerlingen doorliep daar de laatste fase van hun opleiding.

Dynamo lanceert een nieuw concept dat het afgelopen jaar is ontwikkeld om het bedrijfsleven 
te betrekken bij de buurt. Lokale sociale projecten worden hiermee naar een hoger niveau getild. 
En het mes snijdt aan twee kanten, zo heeft het bedrijfsleven een bijzondere teambuilding 
ervaring en haalt kennis op uit de buurt. Hiermee creëert Dynamo een win-win situatie waarin 
zowel de buurt als het bedrijfsleven een unieke ervaring rijker zijn.

Jongerenwerker én onderne-
mer Hassan begon aan het 
Boon Chance leertraject nadat 
hij kennis nam van de Heilige 
Boontjes in Rotterdam, die 
jongeren re-integreren door 
ze op te leiden tot barista. 
‘Ik heb zelf een koffiebedrijf 
en ben gecharmeerd van het 
project, maar wilde een versie 
voor Oost die laagdrempeliger 
en breder is. Ik richt me op 
jongeren zonder een diploma 
en startkwalificatie. Vaak zijn 
zij door overmacht in een 
uitzichtloze situatie gekomen 
waar ze door bureaucratie en 
lange wachttijden voor hulp-
verlening moeilijk uitkomen.’ 
Hassans werkgever Dynamo 
hielp hem met het realiseren 
van zijn plan.

Alleenstaande moeders, jonge-
ren die een burn-out hebben of 
een psychose hadden, krijgen 
een cursus van Boon Chance 
die twaalf weken duurt. Het 
traject is ook voor (ongediplo-
meerde) jongeren – al dan niet 
met een uitkering – die een 
carrièreswitch willen en be-
hoefte hebben aan een bredere 
sociale omgeving. ‘Koffie-
drinken verbindt mensen met 
elkaar, voor jongeren is het 
een goede en makkelijke ma-
nier om contact te maken.’

Eén van de bedrijven waar de 
jongeren trainingen volgen is 
Stooker Specialty Coffee op het 
Kastanjeplein. Mede-eigenaar 
Mathieu wil met zijn deelname 
aan Boon Chance iets doen 

voor de stad en jongeren. 
‘Hassan benaderde mij om mee 
te denken over een barista-
opleiding die jongeren klaar-
maakt voor de arbeidsmarkt. 
Dat zijn we gaan uitwerken. 
Ons doel is vakkundigheid en 
kennis over te dragen.’

Voordat Yassin (23) zich liet 
omscholen bij Boon Chance 
werkte hij bij een supermarkt.  
Hij is blij dat Hassan en 
Mathieu hem opleidden tot 
barista. ‘Ik heb veel geleerd 
en ben trots.’ Yassin hoopt 
zijn MBO3 opleiding tot ver-
koopspecialist af te ronden en 
op een baan met doorgroeimo-
gelijkheden. ‘Misschien begin 
ik op een dag wel voor mijzelf. 
Eerst ga ik veel ervaring op-
doen, ik leer elke dag bij.’ 
Voorlopig blijven hij en de an-
dere cursisten koffie serveren 
in het Oosterparkhuis. ‘We 
doen wisseldiensten, ik ben 
van plan hier twee tot drie 
keer per week te zijn.’

Hassan en Mathieu zijn vast-
besloten door te gaan met 
Boon Chance. ‘Ons streven is 
alle jongeren eerlijke en ge-
lijke kansen te geven.’ 
Om de opleiding financieel te 
steunen zijn er speciale pakken 
koffie, waarvan de opbrengst 
naar Boon Chance gaat. Deze 
zijn verkrijgbaar bij Stooker 
Specialty Coffee. #

Meer info: hazehaf@dynamo-
amsterdam.nl en www.stooker-
specialtycoffee.com/nl

Boon Chance

Dé verbinding tussen het bedrijfsleven 
en lokale sociale projecten!

Dag van de Voorschool
Woensdag 12 april is de Dag van de Voorschool. Kom naar 
deze open dag en ontdek wat een voorschool is. Op deze dag 
bent u tussen 10.00 en 12.00 uur welkom om een kijkje te 
nemen bij voorscholen in uw buurt.

Tijdens de open dag krijgt u 
een rondleiding en informa-
tie over de voorschool. Is uw 
kind al 1 jaar? Dan kunt u uw 
kind direct inschrijven. Heeft 
u een kind tussen de 1 en 3 
jaar oud? En wilt u weten of 
de voorschool iets voor uw 
kind is? Alle Amsterdammers 

van 2 tot 4 jaar kunnen naar 
de voorschool. Ze gaan daar 
tekenen, zingen, bewegen, 
luisteren en taalspelletjes 
doen. Leuk én leerzaam. 
De voorschool werkt vaak 
samen met een basisschool. 
Het programma van de 
voorschool sluit aan bij het 
programma en de werkwijze 
in groep 1 en 2 van de basis-
school.
Dynamo heeft veel voorscho-
len in Amsterdam. Dus vast 
ook wel een voorschool bij u 
in de buurt. Kom gerust eens 
een kijkje nemen! #

www.dynamopeuters.nl

Hulp bij 
belasting-
aangifte
In maart en april 2023 kunt u 
hulp krijgen bij de verplichte 
aangifte inkomstenbelasting 
2022, bij een Buurtteam bij u 
in de buurt. Let op: maak eerst 
een afspraak. Bel 020-4620300. 

Meer info: www.buurtteam-
amsterdam.nl/hulp-bij-belasting-
aangifte
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Tekst: Laura Kas

OBA belastingaangiftedagen
Wilt u graag hulp bij het invullen van 
de inkomstenbelasting? Dan bieden wij 
hulp! Samen met de OBA organiseren 
we elk jaar belastingaangiftedagen 
door heel Amsterdam. Tot 28 april zijn 
er studenten van de Hogeschool van 
Amsterdam aanwezig om u te helpen 
bij het doen van de belastingaangifte. 
Bent u hierin geïnteresseerd? Meld u 
dan snel aan via OBA Belastingdagen 
2023. Amsterdam Oost is al eerder ge-
weest, maar kies een andere OBA-loca-
tie en beschikbare tijd en reserveer! Er 
staat ook een checklist online van alles 
wat u moet meenemen naar zo’n dag. 

Data en locaties
Dinsdag 28 maart: OBA Waterlandplein 
Dinsdag 4 april: OBA Bijlmerplein 
Donderdag 6 april: OBA Osdorp 
Dinsdag 11 april: OBA Weesp 
Donderdag 13 april: OBA Mercatorplein 
Maandag 17 april: OBA Geuzenveld 
Dinsdag 18 april: OBA Javaplein 
Donderdag 20 april: OBA Diemen 

Maandag 24 april: OBA Banne 
Dinsdag 25 april: OBA Reigersbos 

Wekelijkse inloopspreekuren 
in Oost
Naast de vaste locatie op de Wibaut-
straat 5a, zijn de student-medewerkers 
van HJS ook aanwezig op verschil-
lende locaties in Amsterdam Oost 
om uw hulpvragen te beantwoorden. 
Elke woensdagochtend kunt u zonder 
afspraak binnenlopen in Buurtcampus 
Oost in de OBA, Linnaeusstraat 44. 
U kunt dan ook terecht in de Eltheto-
kerk in de Javastraat 118A. Neem een 
kijkje op de website www.hva.nl/hjs 
voor meer informatie over de samen-
werkingspartners van HJS.  

Energietoeslag voor studenten
De rechtbank Amsterdam heeft 
onlangs bepaald dat de gemeente 
Amsterdam ten onrechte studenten 
uitsluit van de energietoeslag. 
Studenten die denken in aanmerking 
te komen voor de energietoeslag 

kunnen aankloppen bij HJS of langs-
gaan bij Buurtcampus Oost. 

Vereniging Rechtswinkels
Het Juridisch Spreekuur is aangeslo-
ten bij Nederlandse Vereniging voor 
Rechtswinkels. Die behartigt de belan-
gen van rechtswinkels, wetswinkels, 
juridisch spreekuren, rechtsbureaus en 
andere organisaties. Het doel van de 
NVR is deze organisaties te verenigen 
en bij te dragen aan de verdere profes-
sionalisering van de dienstverlening 
door rechtswinkels. 

Jaarlijks helpen rechtswinkels in 
Nederland naar schatting 25.000 tot 
30.000 burgers met gratis rechtshulp. 

Dwars door het recht
Het Juridisch Spreekuur (HJS) van de Hogeschool van Amsterdam (HvA) behandelt 
in deze rubriek actualiteiten die met het recht te maken hebben. 

Team OOST

Meest voorkomende huur-
verhogingen:
Sociale huurcontracten*  3,1%
Kamers/woonwagens*  3,1%
Geliberaliseerde huurcontracten 4,1%
Maximale huren (puntprijs) 10%
Huurprijs onder de e 300  e 25 
Bruto inkomen boven e 48.836 
(e 56.513 meerpersoons)* e 50 
Bruto inkomen boven e 57.573 
(e 76.764 meerpersoons)* e 100 
* De huurprijs van een sociaal contract 
 mag niet boven het maximum volgens
 de puntentelling uitkomen.

Vrije sector 4,1 % max
Was jouw eerste huur van je woning 
boven de toenmalige liberalisatiegrens? 
Dan heb je een geliberaliseerd contract 
(ook wel vrije sector genoemd) en is de 
maximale huurverhoging 4,1%. Veel 
van deze contracten hebben een infla-
tie-index. In dat geval geldt dat percen-
tage, mits lager dan 4,1%. Is er niks af-
gesproken over een verhoging dan kan 
die in principe niet gevraagd worden. 
Huurverhogingen van geliberaliseerde 

huurwoningen hoeven niet aangekon-
digd te worden. Bij een geschil over de 
verhoging kan een huurder met een 
geliberaliseerd contract binnen vier 
maanden na de ingangsdatum van de 
verhoging de huurcommissie om een 
uitspraak vragen. 

Puntentelling en WOZ
De WOZ-waarde speelt een rol in de 
puntentelling. In Amsterdam is de 

Hogere huren vanaf juli? 

Advies

Gratis hulp belastingaangifte

WOZ-waarde hoog. Om te voorkomen 
dat veel woningen uit de sociale sector 
verdwijnen bepaalt sinds vorig jaar de 
WOZ-waarde voor maximaal 33% de 
huurprijs op grond van de puntentel-
ling. Dit betekent soms dat de maxi-
male huurprijs is gedaald. Corporaties 
moeten hier in hun huurverhogings-
voorstellen rekening mee houden, 
maar het is goed om het zelf na te 
rekenen, zeker in het geval van een 
particuliere verhuurder. Dan moet u 
wel weten hoeveel punten uw 
woning heeft. Dit kunt u opvragen 
bij de verhuurder of zelf berekenen 
middels een formulier op onze website 
www.wooninfo.nl/vraagbaak/huurprij-
zen/puntentelling. Heeft u vragen of 
komt u er niet uit, neem dan contact 
met ons op.

Huurverhogingen corporaties
Woningcorporaties hanteren vaak 
lagere huurverhogingen voor de lagere 
inkomensgroepen. Check de website 
van uw corporatie voor het percentage 
dat voor u van toepassing is. Hun huur-
ders met een inkomen tot 120% van het 
sociaal minimum kunnen in juli juist 
een huurverlaging krijgen. Die nieuwe 
huurprijs wordt e 575,- per maand.

Bezwaar
Soms stelt een verhuurder een ver-
keerd percentage voor, verstuurt het 
voorstel korter dan twee maanden 
voor ingangsdatum, of komt de kale 
huur boven de maximale grens voor 
de woning uit. Dan kan er een lagere of 
helemaal geen huurverhoging komen. 
Onderhoudsgebreken kunnen ook een 
reden zijn om de huurverhoging te 
weigeren, maar alleen als er een pro-
cedure loopt bij de huurcommissie en 
als deze uiteindelijk gewonnen wordt. 
Bij gedaald inkomen zijn er misschien 
mogelijkheden om de huur te verlagen, 
maar dat hangt erg af van de situatie. 
Bij sociale huur kunt u tot 1 juli kunt u 
bezwaar maken (als de verhoging op 
1 juli ingaat). Als de verhuurder het 
niet eens is met het bezwaar, kan deze 
het aan de huurcommissie voorleggen. 
Meer informatie op www.wooninfo.nl/
vraagbaak/huurprijzen/huurverhoging. 
Daar vindt u ook het bezwaar-
formulier. #

Hulp of advies nodig? Neem contact op 
via 020-523 01 50 of oost@wooninfo.nl. 
Langskomen op afspraak of bij het in-
loopspreekuur op woensdag van 9-12 uur 
aan de 2e Boerhaavestraat 46-H.

HJS helpt gemiddeld zo’n 875 cliënten 
per jaar. Meer informatie op www.
verenigingvanrechtswinkels.nl  

En verder?  
We staan voor u klaar om al uw vra-
gen omtrent belasting, juridische en 
sociaal-maatschappelijke kwesties te 
beantwoorden. En we kunnen u door-
verwijzen. #

Het Juridisch Spreekuur (HJS)
Wibautstraat 5a 
(Muller Lulofshuis - 2e etage (02A08), 
telefoon: 06-211 588 82, maandag. t/m 
donderdag van 9:00-17:00 uur, 
e-mail: hjs@hva.nl, 
website: www.hva.nl/hjs

foto: freepik

Moet u aangifte doen voor de (inkomsten)belasting 2022 en 
vindt u dat lastig? Heeft u een brief van de gemeente ontvangen 
waarvan u niet begrijpt wat u ermee moet? Wordt u zonder geldige 
reden ontslagen? Heeft u een boete gekregen die u niet in één keer 
kunt betalen?

Eind april komen er weer veel nieuwe huurvoorstellen. Dit zijn 
de bijzonderheden voor dit jaar.

foto: pixabay
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Buitententoonstelling over 
koloniaal verleden verlengd
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Would you like to learn Dutch or improve your Dutch?

You’re welcome at NedLes! We off er courses at all levels.
 - fl exible
 - small groups
 - dedicated teachers

Please check our website, mail us or call us for an appointment, 
or just pass by our school at the 

Derde Oosterparkstraat 271, 1092 EA Amsterdam
www.nedles.nl  -  info@nedles.nl  -  020 8460011

De wandelroute OOSTCAST is met drie 
maanden verlengd. Nog tot half april 
kunt u de verhalen en duistere kanten 
ontdekken van vroegere geleerden. 
OOSTCAST Koloniaal Oud-Oost is een 
podcast en een wandelroute langs infor-
matieborden en QR-codes over onder 
meer straatnamen in Oud-Oost. Centraal 
staan de koloniale geschiedenis en de 
beeldvorming over zwarte mensen. #

Meer info: Dwars 231 pagina 16 
(ook op oost-online), www.oostcast.nl 
en www.theblackarchives.nl



Uit die beestjes zĳn
daarna olifanten
ontstaan en walvissen
en mensen.
Een miljoen jaar geleden waren
er nog grote vleesetende
loopvogels maar die zĳn
uitgestorven. En over een
miljoen jaar? Als dieren altĳd
maar veranderen lĳkt het
logisch dat er over een miljoen
jaar heel andere dieren zullen
zĳn dan nu. Hoe zouden die
eruit kunnen zien?

Heel veel dieren zĳn
bezig uit te sterven
dus hun
nakomelingen zul je
over een miljoen jaar
niet tegenkomen.
Maar er zĳn ook dieren die het
het nu heel goed doen. Ratten
bĳvoorbeeld. Die zĳn dank zĳ
mensen met hun schepen over
de hele wereld verspreid, tot op
de verste afgelegen eilanden.
En duiven doen het goed. Ook

in de meest vieze binnensteden
scharrelen ze gezellig rond. En
kakkerlakken. Die vinden een
wereld vol troep en afval
helemaal niet erg.

Dus waarin
veranderen die drie
dieren in een miljoen
jaar?
Omdat veel roofdieren zoals
tĳgers uitsterven, kun je een
vleesetende duif verwachten,
misschien wel zo groot als een
kalkoen. Met een grote kop en
een snavel als een arend.
Waarschĳnlĳk zal die roofduif
niet vliegen. Net als veel duiven
nu al nauwelĳks meer
wegfladderen als je langs ze
loopt. Hĳ zal hard kunnen lopen
achter toekomstige konĳntjes
aan. En misschien worden ze
wel zo groot als struisvogels
met een kop als een paard en
een vreselĳke snavel, en in dat
geval rennen ze achter herten
aan en wilde zwĳnen ( als die er
dan nog zĳn... ).

voor de jeugd

Lees terug in de
Dierenkrant
Online:

Griezeligst
uitgestorven
dier

Nieuwe ontwikkelingen in de Dapperbuurt. De eerste stappen in de evolutie van kat naar kattuil zijn gezet.

Speciaal: Dieren van de toekomst!

Wat is jouw dier van de toekomst? Vertel het aan lieve.mabelle@gmail.com
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En wat wordt er van al
die ratten die nu
overal op de wereld
leven?
Ratten houden van water. Het
zou best kunnen dat er een
waterrat komt die nooit meer
aan land komt en flippers krĳgt
in plaats van zĳn poten. En als
die het goed doen kunnen ze
ook best groter worden dan
ratten nu zĳn. Robben en
zeehonden en walvissen
stammen ook af van zoogdieren
die ooit op het land woonden.
Dus over een miljoen jaar
zwemmen er misschien wel
grote zeeratten rond die op zalm
jagen. Of er zĳn snelle, gulzige

walvisratten die een hele haai
opeten. Ook op het land kunnen
ratten veel groter worden.
Vooral als er door rampen en
oorlogen veel minder mensen
zĳn. Ratten zo groot als honden
die in troepen jagen, brrrr...

En hoe kakkerlakken
er over een miljoen
jaar uitzien... slik.
Ze mogen best een beetje
veranderen, vind ik, zolang ze
maar niet heel erg groot worden
en van mensenvlees gaan
houden.

En vleermuizen
zouden best ook flink
kunnen veranderen.

Er zĳn er nu al heel veel van, ook
al zie je ze maar zelden. Er
zouden grote vleermuizen
kunnen komen, met vleugels
van anderhalve meter of zo. Die
als albatrossen over zee vliegen
op de wind. Ze zenden een heel
hoog schril geluid uit en dat
kaatst terug op de golven en zo
weten ze of ergens vis aan de
oppervlakte zit. Dat zelfde doen
ze nu tussen de bomen om
insecten te lokaliseren. Het heet
echo-lokatie.

Jammer dat we er zelf
niet zullen zĳn om al
die nieuwe dieren te
zien...
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